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8-БЕТ | ҚАЛА МЕН САЛА

ТАСҚЫНМЕН КҮРЕС 
ТОЛАСТАҒАН ЖОҚ

Елорданың бес ауданының әкімдік-
терінде «Халық қатысатын бюджет» 
жобасының үшінші кезеңі – үздік 
ұсыныс тарға онлайн-дауыс беру 
жалғасуда, деп хабарлады Астана 
әкімдігінің ресми сайты.

ӨЗ ҚАЛАҢДЫ 
КӨРКЕЙТУГЕ 
ҮЛЕС ҚОС!

Онлайн-дауыс беру бес ауданды� �кімдік-
те 24 с�уірге дейін �ткізіледі. Дауыс беру 
кезе	іне �ткен идеяларды	 �атарында не-
гізінен аулаларды абаттандыру, аулаішілік 
ала	дарды жа	арту, балалар ойын ала	да-
ры, футбол ала	дары, ересек т�р�ындар�а 
арнал�ан спортты� ж�не жатты�у �имарат-
тарын салу бар.

9-БЕТ | БІЛІМ

ҚАЗАҚ ТОБЫ ЖОҚ 
БАЛАБАҚША

Астана қаласының арнайы экономикалық аймағында көптеген 
кәсіпорын жұмыс істейді. Бұл аймақ елорданың негізгі инвестиция-
лық орталығына да айналып отыр. Инвестиция тарту бойынша 
№1 Индустриалдық парк айрықша рөл атқарады. Мұнда жалпы 
инвестиция сомасы 322 миллиард теңге болатын 100 жоба жүзеге 
асырылып жатыр. Парк өндіріс ауқымы жағынан республикада 
бірінші орын алады. Халық шаруашылығына қажетті сан алуан 
тауар өндіретін өндіріс нысандарында мыңдаған адам жұмыспен 
қамтылып отыр. 

ҚУАТТЫ КӘСІПОРЫН – 
ДАМУ ДРАЙВЕРІ

4-БЕТ | ЕЛОРДА ТЫНЫСЫ

Оңалхан ӨНЕРХАН

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ, 

Мен ғылымды дамыту туралы үнемі айтып жүрмін. Әрине, 
ғылымды бір күнде немесе бір жылда дамытып жіберу мүмкін 
емес. Ұзақ уақыт табанды жұмыс істеу керек. Өкінішке қарай, 
Қазақстанда ондаған жыл бойы ғылымға жете мән берілген 
жоқ. Шынын айту керек, еліміздің бұрынғы ғылыми әлеуеті мен 
инфрақұрылымын жоғалтып алдық. 40 мың ғалым 90-жылдар-
дағы қиын кезеңде ғылымнан мүлде қол үзді. Кейбір институттар 
сақталып қалғанымен, жалпы ғылым біртұтас жүйе ретінде қатты 
әлсіреп кетті. Осының салдары енді көрініп жатыр. Біз еліміздің 
ғылыми әлеуетін қалпына келтіруіміз керек.

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ПРЕЗИДЕНТІ:

Астана қаласының Достық үйінде 
Қазақстан халқы Ассамблеясының 
«Жүректен жүрекке» арнайы жо-
басының кезекті қайырымдылық 
акциясы өтті. 

ЖҮРЕКТЕН 
ЖҮРЕККЕ ЖЕТЕДІ

Б�л жолы Солт�стік �аза�стан облысыны	 
су тас�ынынан зардап шеккен азаматтарына 
жалпы сомасы 25 млн те	геге 7 гуманитар-
лы� к�мек толы ж�к машинасы немесе 35 
тонна�а жуы� азы�-т�лік, т�сек-орын ж�не 
бірінші �ажеттіліктегі заттар ж�нелтілді. 

�ХА-ны	 «Ж�ректен ж�рекке» �айырым-
дылы� жобасы барлы� �аза�станды�тарды	 
�олдауына ие болды. Республика бойынша 
осы �йымны	 11 мы	нан астам еріктілері 
ж�мылдырылды. Жалпы, зардап шеккен ай-
ма�тар�а 385 тонна азы�-т�лік ж�не �ажетті 
тауарлар жеткізілді. Ассамблея м�шелері 
к�рсеткен гуманитарлы� к�мекті	 жалпы 
сомасы шамамен 400 млн те	гені ��райды.

 «ТАЗА ҚАЗАҚСТАН. 
АСТАНА-ТАЗАЛЫҚ ПЕН 

ТӘРТІПТІҢ ҮЛГІСІ» 

13 СӘУІР – 
11 МАМЫР
ЭКОАЙЛЫҚ 

270 мыңнан астам жасыл желек отырғызу жоспарлануда

6-7

Астанада ұлт ғылымының көшбас-
шысы, Ұлттық ғылым академия-
сының негізін қалаушы Қаныш 
Сәтбаевтың 125 жылдығына 
арналған іс-шаралар өтті. Ғылым 
күніне орайлас өткен іс-шаралар 
елорда төріндегі Қаныш Сәтбаев 
ескерткішіне гүл шоқтарын қою 
рәсімімен басталды. 

3

ҚАЗАҚ 
ҒЫЛЫМЫНЫҢ 
АТАСЫ
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ҒАЛЫМДАРДЫҢ ТАПШЫЛЫҒЫ 
СЕЗІЛІП ОТЫР

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың төрағалығымен Ғылым және 
технологиялар жөніндегі ұлттық кеңестің отырысы өтті. Президент, ең ал-
дымен, жиынға қатысушыларды Ғылым күнімен шын жүректен құттықтап, 
бұл мереке ғұлама ғалым, заңғар тұлға Қаныш Сәтбаевтың туған күнімен 
тұспа-тұс келіп отырғанын атап өтті.

«Дәл бүгін академик Қаныш 
Сәтбаевтың туғанына 125 жыл 
толды. Біз ұлы Абайды қазақ 
руханиятының темірқазығы, 
Ахмет Байтұрсынұлын Ұлт ұста
зы дейміз. Ал Қаныш Сәтбаев
ты қазіргі қазақ ғылымының 
атасы деуге болады. Өздеріңіз 
білесіздер, Қаныш Имантайұлы 
Сәтбаев – халқымыздың біртуар 
перзенті. Еліміз әлі күнге дейін 
оның ғылыми жаңалықтарының 
игілігін көріп отыр. Әйгілі ға
лымның мерейтойын жоғары 
деңгейде атап өту маңызды» 
деді ҚасымЖомарт Тоқаев.

Президент еліміздегі су тас
қынына байланысты қалыптас
қан қазіргі ахуалға тоқталып, 
осындай кезде білікті мамандар 
мен ғалымдардың тапшылығы 
айқын сезіліп отырғанына на
зар аударды. Сондайақ Қа
зақстанда ғылымға жете мән 
берілмегендіктен, еліміздің 
бұрынғы ғылыми әлеуеті мен 
инфрақұрылымын жоғалтып 
алғанымызды, осының салдары 
енді көрініп жатқанын айтты.

Мемлекет басшысы отандық 
ғылымды дамытуға қатысты 
бірқатар өзекті мәселе көтеріп, 
алдағы уақытта атқарылуға тиіс 
міндеттерді айқындап берді. 
ҚасымЖомарт Тоқаев ең әуелі 
ғылымның әлеуетін техногендік 
және табиғи апаттарды болжау, 
климаттың өзгеруіне қарсы 
күресу үшін барынша пайдалану 
маңызды деп санайды. «Ашығын 
айтсақ, төтенше жағдайдың 
алдын алу ісінде айтарлықтай 
олқылықтар бар. Бұл – жылдар 
бойы шешімін таппаған мәсе
лелер. Ең алдымен – білікті 
мамандардың тапшылығы. 
Тиісті ғылыми қорытынды са
палы жасалмайды. Сондықтан, 
жұмыс тәсілін түбегейлі өзгерту 
керек. Тараздағы гидромелио
ративтікқұрылыс институтын 
қайта қалпына келтіру жөнінде 
шешім қабылдадық. Оқу орнын 
материалдықтехникалық тұрғы
дан толық жабдықтау керек. 
Сейсмология институтының 
жағдайы да мәз емес. Үкімет
ке осы институттың ғылыми 
әлеуе тін арттыруға қатысты 
нақты ұсыныстар дайындауды 
тапсырдым. Сондайақ сейсмо
логияны және сейсмикалық 
режимді бақылау құралдарын 
дамыту бойынша пайдалы ұсы
ныстар әзірленуге тиіс. Менің 
тапсыр маммен Алматы аумағына 
арнайы сейсмологиялық зерт
теу жүргізіледі» деді Мемлекет 
басшысы.

Бұдан бөлек, Президент энер
гетикалық апатты, эпидемияны, 
қуаңшылықты болжау және оның 
алдын алу мәселесінің маңыз
дылығын атап өтіп, жауапты 
министрліктерге тиісті саланы, 
ал әкімдіктерге аймақтарды 
дамыту бағдарламаларын қайта 
қарау міндетін жүктеді.

ҚасымЖомарт Тоқаев жа
санды интеллектіні қолдану 
әлеуетіне ерекше тоқталды. 
Қазір Үкімет Жасанды интел
лектіні дамыту стратегиясын 
және Цифрлық кодексті әзірлеп 
жатыр. Сонымен қатар Прези
дент университеттердегі кадр 
тапшылығы, ғылыми жұмыс
тардың сапасыздығы, өндіріс 
орындарымен тұрақты байла
ныстың жолға қойылмағаны 
және басқа да түйткілдерді тізіп, 
Үкіметке жағдайды түзеу үшін 
арнайы бағдарлама әзірлеуді 
тапсырды.

Мемлекет басшысының 
пікірінше, тағы бір маңызды 
мәселе – еліміздегі жоғары оқу 
орындары арасында өңірлік 
теңсіздік. Мықты университет
тердің көбі Астана мен Алматыда 
орналасқан. Бұл ішкі көшіқон 
жүйесінің бұзылуына және өңір
лердегі кадр тапшылығына әкеп 
соқтырады. Осыған байланысты 
ҚасымЖомарт Тоқаев ғылым 
мен жоғары білімнің біртұтас 
дамуын қамтамасыз ету үшін 
бұған дейін 15 өңірлік және 
5 педагогикалық жоғары оқу 
орнының базасында Академия
лық басымдық орталықтарын 
құруды тапсырғанын еске салды.  
Бұл ретте Үкімет жоғары оқу 
орындарының зерттеушілік 
бағытын дамыту үшін пәрменді 
механизмдер әзірлеуі қажет.

Президент ғылымның кадр
лық әлеуетін күшейту туралы сөз 
қозғай отырып, жас ғалымдарды 
жанжақты қолдаудың маңыз
дылығына ерекше тоқталды. 
«Грант арқылы жүзеге асыры
латын жобалардың үштен бірі 
жас ғалымдарға тиесілі. Әрине, 
мұндай жобалардың санынан 
гөрі, сапасы маңызды. Жыл 
сайын жас ғалымдарға байқау
лар арқылы берілетін гранттың 
қаржы көлемін арттыру ке
рек. Қазір жас ғалымдарымыз 
әлемдегі жетекші зерттеу ор
талықтарында стажировкадан 
өте алады. Бұл – жақсы үрдіс. 
Оны жалғастыра беру қажет. 
Менің тапсырмаммен жүзеге 
асырылып жатқан «Жас ға
лым» бағдарламасының тиімді 
екенін көріп отырмыз. Оның 

ауқымын кеңейту керек» деді 
ҚасымЖомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент 
магистратура және докторан
тура бағдарламасына арналған 
гранттың құнын арттыру, ірі 
өндірістік компаниялармен 
бірге «индустриалды PhD» 
даярлау механизмін әзірлеп, 
қолданысқа енгізу, еліміздің 
жетекші жоғары оқу орындары 
мен шетелдік университеттердің 
филиалдарын экономикамыздың 
басым салалары үшін ғалымдар 
мен білікті мамандарды жедел 
даярлауға ісіне жұмылдыру, ин
женерліктехникалық кадрларды 
даярлаудың ұлттық моделін 
әзірлеу, өңірлік жоғары оқу 
орындарының базасында озық 
инженерлік мектептер ашу, әр 
өңірдің белгілі бір салаға ма
мандануын көрсететін Өңірлік 
экономика атласын дайындау 
жөнінде тапсырма берді.

Мемлекет басшысы сөзінің 
соңында қазір Парламентте 
«Ғылым және технологиялық 
саясат туралы» заң жобасы 
талқыланып жатқанын атап өтіп, 
бұл құжат ғылымның дамуына 
зор серпін беретініне сенім 
білдірді. «Кезінде халқымыздың 
көрнекті тұлғалары мен қайрат
керлерінің де ағартушылықпен 
айналысқаны тегін емес. Қазір 
жас ғалымдардың заманы туды. 
Сіздер ұсынған, ойлап тапқан 
жобалардың игілігін бүкіл еліміз 
көруі керек. Бір сөзбен, Сіздер 
сияқты ғалымдар Отанымыздың 
ғылымитехникалық даму көшін 
бастауы керек. Себебі ғылым 
мықты болса, мемлекет те қуат
ты болады» деді ҚасымЖомарт 
Тоқаев.

Сонымен қатар жиында 
Ғылым және жоғары білім мини
стрі Саясат Нұрбек, «География 
және су қауіпсіздігі институ
ты» АҚ басқарма төрағасы, 
академик Ахметқал Медеу, 
Назарбаев университеті жа
нындағы «National Laboratory 
Astana» ғылыми мекемесінің 
бас директоры, профессор Дос 
Сарбасов, «Young Researchers 
Alliance» қоғамдық бірлестігі 
төрағасының орынбасары, 
PhD докторы Бейбіт Әбдікенов, 
Қ.И.Сәтбаев атындағы Қазақ 
ұлттық техникалық зерттеу 
университеті қолданбалы меха
ника және инженерлік графика 
кафедрасының меңгерушісі 
Айдархан Қалтаев және тағы 
да басқа ғалымдар сөз сөйлеп, 
өздерінің ұсыныспікірлерін 
ортаға салды.

Заңдардың басты мақсаты 
– балалардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мәселелері 
бойынша мемлекеттік сая
саттың құқықтық, эконо
микалық, әлеуметтік және 
ұйымдастырушылық негіздерін 
жетілдіру, әйелдер мен бала
ларға қатысты қылмыстардың 
алдын алу және жолын кесу.

«Президентіміз Қасым 
Жомарт Кемелұлы Тоқаев 
әйелдердің құқықтары мен 
балалардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге үнемі баса 
мән беріп келеді. Мемлекет 
басшысының тапсырмасы 
аясында арнайы заңдар әзір
ленді. Осылайша, әйелдер мен 
балалардың заңды мүдделерін 
қамтамасыз ету және елімізде 
отбасы институтын нығайту 
үшін қосымша құқықтық тетік
тер енгізіліп отыр. Сондайақ 
отбасылық зорлықзомбылық 
үшін жауап кершілік күшей
тілді» деді Мәулен Әшімбаев.

Сенат Төрағасы осы заңдар 
аясында өмірде қиын жағдай
ға тап болған отбасыларды 
қолдауға арналған ережелер 
де қарастырылғанын атап 
өтті. Заң нормалары арқылы 
тиісті уәкілетті органдардың 
өкілеттіктері айқындалады. 

Отбасын қолдау орталықтары 
және «111» байланыс орта
лығы сияқты ұйымдардың 
құзыреттері де заңнамалық 
деңгейде белгіленеді.

«Мақұлданған заңдарға сәй
кес енді денсаулыққа қасақана 
жеңіл зиян келтіргені және 
ұрыпсоққаны үшін қылмыстық 
жауапкершілік қарастырылады. 
Өз кезегінде сот қылмыстық 
құқық бұзушылық жасаған 
адамның тәртібіне қатысты 
ерекше талаптар белгілей 
алады. Сондайақ буллинг, 
кибербуллинг балаларды 
қоғамдық көліктен мәжбүр
леп түсіріп кету әрекеттері 
үшін әкімшілік жауапкершілік 
көзделіп отыр. Алдағы уақыт
та бұл заңдар әйелдер мен 
балалардың конституциялық 
құқықтары мен мүдделерін 
қорғауға тың серпін береді деп 
сенеміз» деді Палата Спикері.

Заң жобасында мынадай 
өзгерістер қарастырылған:

кәмелетке толмағандарға 
зорлықзомбылық жасаған
дарға жеңіл жаза тағайындауға 
тыйым салынады, тараптар
дың татуласуына мүмкіндік 
берілмейді;

денсаулыққа қасақана ауыр 
зиян келтіру, денсаулыққа қа

сақана ауырлығы орташа зиян 
келтіргендерге шектеу жазасын 
тағайындауға тыйым салынады;

бала өлтіргендер, бала зор
лығына қатысы барлар және 
балаға қатысты жыныстық 
сипаттағы зорлықзомбылық 
көрсеткендерге өмірлік түрме 
жазасы енгізіледі;

16 жасқа толмағандарға 
жыныстық сипатта тиіскен
дерге жауапкершілік енгізіледі 
– Қылмыстық кодексте арнайы 
бап пайда болады;

 Бұдан бөлек, өзінөзі өл
тіруге көндіру немесе өзінөзі 
өлтіруге ықпал еткені үшін 
қылмыстық жауапкершілік 
енгізіліп, Қылмыстық кодекс 
жаңа қылмыс құрамымен 
толықтырылады;

Заң жобасында өзге де 
өзгерістер қарастырылған. 
Кәмелетке толмағандарға бул
линг жасағандарға, 16 жастан 
аспаған балаларды қоғамдық 
көліктен түсіргендерді жауапқа 
тартуға мүмкіндік беретін 
Әкімшілік кодекске баптар 
енгізілмек. Заң сонымен бірге 
кәмелетке толмағандардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
бойынша шара қолданбаған 
атаана немесе заңды өкілге 
де жауапкершілік жүктейді.

ЖАЗАНЫ КҮШЕЙТЕТІН 
ЗАҢДЫ МАҚҰЛДАДЫ

Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен Палата отырысы 
өтті. Онда сенаторлар «Қазақстан Республикасының кейбір заңнама-
лық актілеріне әйелдердің құқықтары мен балалардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мәселелері бойынша өзгерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» және «Қазақстан Республикасының Әкімшілік құқық 
бұзушылық туралы кодексіне әйелдердің құқықтары мен балалардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету мәселелері бойынша өзгерістер мен то-
лықтырулар енгізу туралы» заңдарды екі оқылымда қарап, мақұлдады. 

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ АРТАДЫ
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Грузия Парламентінің 
төрағасы Шалва Папуашвилиді қабылдады. Президент мейманға 
ілтипат білдіре отырып, Қазақстан Оңтүстік Кавказ өңіріндегі негізгі 
серіктестерінің бірі – Грузиямен жан-жақты қарым-қатынасты нығай-
туға айрықша мән беретінін атап өтті. Мемлекет басшысы Қазақстан 
мен Грузия арасындағы достық пен өзара түсіністік екіжақты байла-
ныстарды тереңдету ісінде елеулі табысқа қол жеткізу үшін берік негіз 
болатынын айтты.

ҚасымЖомарт Тоқаев 
парламентаралық диалогтың 
мемлекетаралық қатынастар
ды нығайтуда маңызды рөл 
атқаратынына тоқталды. Бұл 
ретте «Қазақстан – Грузия» 
парламентаралық достық 
тобы ынтымақтастықтың 
көкжиегін кеңейтуге айтар
лықтай ықпал ете алатынын 
атап өтті.

Мемлекет басшысының 
айтуынша, бүгінде қа
зақстандық бизнес Грузия 
экономикасының түрлі сек
торында қызмет етеді және 
екі елдің саудаэкономика
лық қатынастарын одан әрі 
кеңейтуге үлес қосып келеді. 

Кездесуде екі ел арасын
дағы мәденигуманитарлық 
байланыстарды нығайтуға 
баса назар аударылды. Қа
сымЖомарт Тоқаев орайлы 
сәтті пайдалана отырып, 
футболдан ұлттық құрамасы 
Еуропа чемпионатының 
ақтық кезеңіне шыққан 
достас Грузия халқын құт
тықтап, сәттілік тіледі.

Өз кезегінде Шалва Папу
ашвили құрмет көрсеткені 
үшін Мемлекет басшысы мен 
Қазақстан халқына алғыс 
айтты. Сондайақ бұл Грузия 
Парламенті төрағасының 
Қазақстан Республикасына 
алғашқы ресми сапары екенін, 

сондықтан оның сапары айту
лы оқиға саналатынын атап 
өтті.

Шалва Папуашвили 
Грузия ның Қазақстанмен 
арадағы қарымқатынасты 
одан әрі нығайтуға бейілді 
екенін растады. Оның ай
туынша, Тбилиси Астанамен 
жанжақты байланыстарды, 
соның ішінде көліклогистика 
саласындағы ықпалдастықты 
тереңдетуге ниетті. Бұл ретте 
Грузия Парламентінің спи
кері Мемлекет басшысының 
Транскаспий халықаралық 
көлік бағытын бірлесіп да
мыту туралы бастамасын 
қолдады.
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3ЕЛ ТЫНЫСЫ

ҚАУІПСІЗДІККЕ 
НЕМҚҰРАЙДЫ 
ҚАРАМАЙЫҚ!

Астанада қыркүйек айында Дүние
жүзілік көшпенділер ойындары өтеді 
деп жоспарланған. Жарысқа 100ден 
астам елден 4 мыңға жуық спортшы 
қатысады. Спорттық жарыстар мен 
мәдени шараларға 100 мыңнан астам 
турист келеді деп күтілуде. Осындай ірі 
спорттық ісшараларды өткізу кезінде 
қауіпсіздікті тиімді қамтамасыз ету 
осы саладағы бұрыннан жинақталған 
шетелдік және отандық тәжірибені 
ескере отырып, сондайақ оның ба
рысында ықтимал қауіптердің алдын 
алуға бағытталған ұйымдыққұқықтық 
қауіпсіздік шараларының кешенін 
әзірлеу маңызды.

Бүгінгі қоғам үшін 
табиғи апаттармен 
қатар, Ресей Федера-
циясында Crocus City 
Hall сауда орталығында 
болған қайғылы оқиға-
дан кейін адам көп жи-
налатын орындардағы 
қауіпсіздік мәселесі өзек-
ті болды. Қазақстанда 
7,9 млн шаршы метр 
сауда алаңы немесе 
70 мыңға жуық сауда 
нысандары бар. Оның 
жартысы – Алматыда, 
төрттен бірі – Астанада, 
қалғаны облыс қала-
ларында орналасқан. 
Сарапшылардың пай-
ымдауынша, ойын-сауық 
аумақтардың бестен бір 
бөлігі ғана сапа және қа-
уіпсіздік критерийлеріне 
сәйкес келеді. Еліміздегі 
сауда нысандарының 
сапа деңгейі дамыған 
елдердің көпшілігінен 
төмен.

Сауда ойын-сауық 
орталықтарында жүз-
деген түрлі сауда орын-
дарымен қатар, дәм-
хана, мейрамханалар, 
кинотеатр лар, батут 
және ойын алаңдары 
бар. Мұндай орындар 
адамдардың сауда жа-
сап, негізгі бос уақытын 
өткізетін орынға ай-
налғаны анық. Мәселен, 
ең ірі сауда үйлерінің 
бірі «Хан шатырға» жұ-
мыс күндері келушілер 
саны 40-50 мың адамды 
құраса, демалыс және 
мереке күндері 120 мың 
адамға дейін жетеді. 
Яғни қауіпсіздік мәселесі 
маңыз ды. Қауіпсіздік 
стандарттарына сәйкес, 
мұндай орталықтардағы 
балалар ойын бөлме-
лері мен кинотеатрлар 
екінші қабаттан жоғары 
болмауы және апаттық 
шығудан 20 метрден 
алыс болмауы керек. 
Бірақ, өкінішке қарай, 
көптеген сауда орта-
лықтарында балалар 
ойын алаңдары жоғарғы 
қабаттарда орналасқан, 
ал эвакуациялық жол-
дары қарастырылмаған. 
Сондай-ақ эвакуациялық 
сатыларда мүгедектердің 
жүріп-тұруына арналған 
пандустар жоқ. Тағы бір 
айта кетерлігі, сауда ор-
талығында бір қабатта 
мыңнан астам адам бір 
мезетте бас қосатын 
ондаған қоғамдық та-
мақтандыру орындары 
бар. Мұнда қуатты аспаз-
дық құрал-жабдықтарды 
пайдаланғандықтан, 
өрт шығу қаупі жоғары.

Құқықтық статисти-
каға сәйкес, 2023 жылы 
өрт қауіпсіздігі талап-

тарын бұзғаны немесе 
сақтамағаны үшін 13 
978 әкімшілік құқық 
бұзушылық оқиға тір-
келген. Өрт қауіпсіздігін 
өрескел бұзу фактілері 
мен құлыпталған апат-
тық шығу жолдары, жа-
рамдылық мерзімі өткен 
өрт сөндіргіштердің 
болуы немесе олардың 
болмауы, дабыл және 
өрт сөндіру жүйелерінің 
бұзылуы сияқты фак-
тілер анықталған.

Сарапшылардың 
пікірінше, ғимараттар-
дың қызметкерлерін 
төтенше жағдай бой-
ынша оқытуға барынша 
назар аудару маңызды. 
Мысалы, Нью-Йоркте-
гі Дүниежүзілік сауда 
орталығының зәулім 
ғимараттары 2001 жылы 
11 арнайы қызметкер-
лерді тұрақты даярлау-
дың арқасында Morgan 
Stanley банк холдин-
гінің 2700 қызметкерін 
эвакуация лауға көмек-
тесті. Бұл компания-
ның 7 адамы эвакуация 
туралы хабарламаны 
елемегендіктен қай-
тыс болды. Сондай-ақ 
соңғы кездері әлемдік 
қауымдастық елдері 
лаңкестік қауіптерге тап 
болып отырғанын айта 
кеткен жөн. Сондықтан 
қоғамдық тәртіп пен 
қауіпсіздік – ірі халықа-
ралық спорттық шара-
ларды сәтті өткізудің 
басты шарттарының 
бірі. 

Жоғарыда айтылған-
дарға байланысты, сауда 
орталықтарының кіре-
берістері мен адам көп 
жиналатын жерлердегі 
қауіпсіздікті күшейтуге 
(күзетшілер санын кө-
бейту, оларды арнайы 
құрал-жабдықтармен 
қамтамасыз ету), қыз-
меткерлерді жүйелі оқы-
ту, сондай-ақ эвакуация-
лау және оқу-жаттығу 
жұмыстарын жүргізуге 
назар аударуыңызды 
сұраймын. Эвакуация-
ны қамтамасыз ету 
жүйелерін қосымша 
сынақтан өткізу (жарық 
дисплейлері, есіктердің 
құлпын ашу және эска-
латорларды тоқтату), 
дауыстық хабарлама-
ларды тексеру, сондай-ақ 
жазғы демалыс алдында 
мектеп және жоғары оқу 
орындарында қоғамдық 
қауіпсіздікті қамтамасыз 
ету бойынша арнайы 
оқу сабақтарын өткізуді 
қарастыруды ұсынамын. 

Бибігүл ЖЕКСЕНБАЙ, 
Сенат депутаты 

СУ ТАСҚЫНЫНЫҢ 
ЕКІНШІ ТОЛҚЫНЫНА 
ДАЙЫНБЫЗ БА?

Премьерминистр Олжас Бектенов Су тасқынына қарсы 
ісшараларды үйлестіру және су тасқыны салдарын 
жою жөніндегі республикалық штабтың жұмыс кеңесін 
өткізді. Басты мәселе – су тасқынының екінші толқыны 
қарсаңында батыс өңірлердегі жағдай. Вицепремьер, 
Штаб жетекшісінің орынбасары Қанат Бозымбаев 
Ресей Федерациясынан Жайық өзені арқылы көлемді 
судың күтіліп отырғаны туралы баяндады.

Батыс Қазақстан облысында 
жаңбыр жауады. Сақмар өзенінің 
деңгейі көтеріле бастады. Болжам 
бойынша, Жайық және Сақмар 
өзендерінің жоғарғы жағынан сәуір 
айының екінші онкүндігінде Батыс 
Қазақстан облысының аумағына 
су келеді. Қазіргі уақытта Орал 
қаласындағы Жайық өзеніндегі су 
деңгейі – 728 см, ол 850 см қауіпті 
межеге жақындайды деп болжанып 
отыр.

Батыс Қазақстан облысынан 
судың келуіне байланысты Атырау 
облысында өткен тәулікте Жайық 
өзеніндегі гидробекеттерде де су 

деңгейінің шамалы көтерілуі байқа-
лады. Сәуірдің үшінші онкүндігінде 
үлкен судың келуі күтіледі.

Үкімет басшысы Олжас Бекте-
новтің тапсырмасы бойынша оның 
Батыс Қазақстан және Атырау 
облыстарына жұмыс сапарла-
рының қорытындысына сәйкес 
әкімдіктердің, ТЖМ, ІІМ және 
Ұлттық ұланның, Қорғаныс мини-
стрлігінің күштері мен құралдары 
жұмылдырылды. Батыс Қазақстан 
облысында авариялық-құтқару 
жұмыстарын жүргізу үшін күштік 
құрылымдар 6 мың адамға, Атырау 
облысында 4 мың адамға дейін 

жеткізіледі. Еліміздің әр өңірінен 
4 мыңға жуық техника жіберілді.

Премьер-министр қорғаныс 
және ішкі істер министрлеріне 
қажет болған жағдайда қосымша 
жеке құрам мен техника жіберу-
ді тапсырды. «Орал мен Атырау 
бойынша күштер мен құралдар-
ды барынша жұмылдыру қажет. 
Қазір үлкен суды елді мекендерге 
жеткізбей, бұрып әкету маңызды. 
Бүгін қосымша әскери қызметшілер 
мен техника жіберіле бастады. 
Су ағысының қарқынын ескере 
отырып, бірінші кезекте Оралды, 
одан әрі Атырауды күшейтеміз» деді 

Олжас Бектенов. Үкімет басшысы 
екі облыс әкімдіктеріне келген 
әскери қызметшілерді барлық 
қажетті заттармен қамтамасыз 
ету, сондай-ақ техникаға жанар-
май құю мәселесін шешу жөнінде 
тапсырма берді.

Бүгінгі таңда сегіз облыста жер-
гілікті ауқымдағы төтенше жағдай 
режимі жалғасуда. Су басқан ай-
мақтардан барлығы 97 мың тұрғын 
эвакуацияланды. 11 сәуірдегі жағдай 
бойынша Павлодар және Абай 
облыстарында су тасқыны жағдай-
ының тұрақтануына байланысты 
ТЖ режимдері алынып тасталды.

ҚАЗАҚ ҒЫЛЫМЫНЫҢ АТАСЫ
(Соңы. Басы 1-бетте)

Индира 
БЕРЖАНОВА

 Ғылым және жоғары білім ми-
нистрі Саясат Нұрбек, Өнеркәсіп 
және құрылыс министрі Қанат 
Шарлапаев, ҚР Ғылым академия-
сының президенті Ақылбек Күріш-
баев, Халықаралық Сәтбаев қоры 
қамқоршылар кеңесінің төрағасы, 
Парламент Сенатының депутаты 
Алтынбек Нұхұлы, Астана қаласы 
әкімінің орынбасары Есет Байкен, 
және белгілі ғалымдар, мемлекет 
және қоғам қайраткерлері, сондай-ақ 
қала тұрғындары қатысуымен 
Ғылым академиясының тұңғыш 
президентіне жасалған барельеф 
ашылды.

Одан кейін Л.Гумилев атындағы 
Еуразия ұлттық университетінде 
ұлт ғылымының көшбасшысы, 
Ұлттық ғылым академиясының 
негізін қалаушы, даңқты геолог, 
қоғам және мемлекет қайраткері 
Қаныш Сәтбаевтың 125 жылдығына 
арналған «Қаныш Сәтбаев – ұлт 
мақтанышы» атты ғылыми-тәжіри-
белік конференция өтті. 

Ғылым күніне орайлас өткізілген 
конференция Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың құт-
тықтауымен ашылды. Президенттің 
ғылым және инновациялар мәсе-
лелері жөніндегі кеңесшісі Күнсұлу 
Закарья Мемлекет басшысының 
құттықтау сөзін оқыды. Жиынға 
Парламент депутаттары, еліміздің 
жетекші жоғары оқу орындарының 
белгілі ғалымдары, қоғам және мем-
лекет қайраткерлері, қаламгерлер, 

ұстаздар қауымы мен студенттер 
қатысты.  

Мемлекет басшысы Қасым- 
Жомарт Тоқаев өзінің құттықта-
уында ғұлама ғалымның ғибратты 
ғұмыры туған елге деген сүйіспен-
шіліктің үлгі-өнегесі екенін атап өтті.

«Құрметті конференцияға қаты-
сушылар! Баршаңызды ұлт мақта-
нышына айналған ғұлама ғалым, 
академик Қаныш Сәтбаевтың туға-
нына 125 жыл толуына арналған 
халықаралық конференцияның 
ашылуымен құттықтаймын! Қаныш 
Имантайұлы Қазақстанды өркендетуге 
орасан зор еңбек сіңірді. Ол көптеген 
кең орындарын ашып, өнеркәсіп 
саласының дамуына өлшеусіз үлес 
қосты. Ұлттық ғылым академиясы-
ның негізін қалап, ғалымдардың 

топ академиктер мен ғалымдар өз 
баяндамаларын оқыды. Солардың 
қатарында Ұлттық ғылым акаде-
миясының президенті Алтынбек 
Күрішбаев өз сөзінде ғалымның 
ғибратты мұрасы қамтылған 800-ге 
жуық мақала мен оның редакция-
сымен Ұлттық ғылым академия-
сында жарық көрген 30 ғылыми 
еңбектің маңыздылығына тоқталды. 

Айтулы іс-шараның аясында 
 Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университетінің бас ғимаратында 
ғалымның барельефі орнатылды. 
Жоба авторы – Суретшілер одағының 
мүшесі Талғат Анарбеков. Сондай-ақ 
академикті еске алу мақсатында 
оның жеке заттары, эксклюзивті 
портреттері елордаға әкелініп, 
арнайы көрмеде ұсынылды. 

тұтас болуын қалыптастырды. Төл 
тарихымыз бен мәдениетімізді 
зерделеп, руханиятымыздың өрісін 
кеңейтті. Қаныш Сәтбаев – қазақ та-
рихында айрықша орны бар, тұғырлы 
тұлға. Әйгілі ғалымның туған күні 
еліміздің мерекелік даталар тізіміне 
ғылым қызметкерлері күні ретінде 
белгіленуі – соның айқын дәлелі. 
Қазақтың біртуар перзенті «халқым 
менен де биік» деген ұстаныммен 
өмір сүрді. Оның ғибратты ғұмыры, 
туған елге деген шексіз сүйіспеншілігі, 
ұлт мүддесіне адалдығы – жастарға 
әрдайым үлгі-өнеге. Академиктің 
мол мұрасын жан-жақты дәріптеп, 
есімін ұлықтау – ұрпақ парызы» 
делінген Мемлекет басшысының 
құттықтау сөзінде. 

Конференция барысында бір 
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АСТАНАДА ЖОЛАҚЫ 
ҚЫМБАТТАЙДЫ

Астана қалалық Көлік және жол-көлік инфрақұрылымын 
дамыту департаментінің басшысы Асхат Қарағойшин 
қоғамдық көлікте жол жүру құнын арттыру жоспары 
туралы айтып берді.

ӨЗ ҚАЛАҢДЫ 
КӨРКЕЙТУГЕ ҮЛЕС ҚОС!

Әзірге Есіл ауданына түскен 30 өтінімнің ішінен қоғам 
қайраткерлерінен, белсенді тұрғындардан және арда-
герлерден тұратын сараптамалық кеңес дауыс беруге 
11 жобаға рұқсат берді. Қалғандары талаптарға сәйкес 
келмеді. 

Айгүл УАЙС

ҮЛЕСКЕРЛЕР МƏСЕЛЕСІ ШЕШІЛДІ
 Астанада 2014-2015 жылдары тұрғын үй салатын «ШейхКазИнвест» ЖШС-іне үлескер 
ретінде қаржы құйған «Хазрет Астана» тұрғын үй кооперативінің мүшелері алданып 
қалған болатын. 9 жылдан бері үй де, ақша да жоқ жүрген осы үлескерлер биыл қала 
әкімдігінің қолдауымен мемлекеттік тұрғын үйлерден пәтерге ие болды. Оларға «Елорда 
құрылыс» компаниясының тапсырысымен салынған үйден баспана берілді. 

(Со�ы. Басы 1-бетте)
Б�гінгі та�да елімізді� барлы� 

��ірлерінде ХА Досты� �йлеріні� 
негізінде гуманитарлы� к�мек жинау 
пункттері ж�мыс істейді, онда бей-жай 
�арамайтын �рбір азамат к�мекке �з 
�лесін �оса алады.

аза�стан хал�ы Ассамблеясы 

«Со��ы 10 жылда тасымалдаушы-
ларды� шы�ындары айтарлы�тай �сті. 
Мысалы, б�рын дизель отыны 107 
те�ге болса, �азір 295 те�ге т�рады. 
Я�ни, ба�асы 275 пайыз�а �сті. Автобус 
��ны мен ж�ргізушілерді� жала�ы-
сын �оса ал�анда, бас�а шы�ындар 
бойынша осы�ан ��сас жа�дай �а-
лыптасты. азір Астанада жол ж�ру 
��ны �олма-�ол а�шасыз – 90 те�ге, 
�олма-�ол т�леу кезінде – 180 те�ге. 
Мысалы, Алматыда �о�амды� к�лікте 
жол ж�ру ��ны �олма-�ол а�шасыз 
– 100 те�ге, �олма-�ол т�леу кезін-
де – 200 те�ге. А�мола облысында 
�о�амды� к�лікте жол ж�ру тарифі 
�олма-�ол а�шасыз т�сілмен – 100 
те�ге, �олма-�ол а�шамен – 180 
те�ге. останай облысында жол 

ж�ру ��ны – 100 те�ге, �олма-�ол 
а�шамен т�леу кезінде – 170 те�-
ге» деп мысал келтірді ол �алалы� 
�о�амды� ке�ес отырысында.

Асхат ара�ойшинні� айтуынша, 
�азіргі тариф са�тал�ан жа�дайда 
субсидиялар м�лшері жылдан жыл�а 
артып келеді. «�ткен жылы субси-
дия 34 млрд те�гені ��раса, �азір 
38 млрд те�геге дейін �сті. Осы�ан 
байланысты 2024 жылы біз �о�амды� 
к�лікте жол ж�ру ��нын �олма-�ол 
а�шасыз есеп айырысу кезінде 110 
те�геге дейін ж�не �олма-�ол 220 
те�геге дейін арттыруды �сынамыз. 
Б�л ретте субсидия сомасы 2024 
жылы 3 млрд те�геге т�мендейді» 
деп с�зін т�йіндеді ��зырлы меке-
ме �кілі. 

Сарыар�а ауданы бойынша аза-
маттар 72 �тінім берді. Е� жа�сы 63 
�сыныс дауыс беру кезе�іне �тті. Ау-
дан бойынша дауыс беруге арнал�ан 
жобалар 3 санат�а б�лінген: 40-�а 
дейін, 100-ге дейін ж�не 100-ден 
астам п�тер.

Н�ра ауданы бойынша сарапшылар 
21 �тінімді �арады. Оларды� ішінде 
ойын ала�дарын жа�арту �ана емес, 
сонымен �атар �осымша жары�тан-
дыру тіректерін орнату, аума�ты 
к�галдандыру ж�не орамішілік жол-
дарды �йымдастыру. Дауыс беруге 
11 �сыныс жіберілді.

Дауыс беру 5 с�уірден бастап Алма-
ты ж�не Бай�о�ыр аудандарында да 
басталды. Алматы ауданы бойынша 
171 �тінім келіп т�сті, оны� 160-ы 

дауыс беруге жіберілді. Бай�о�ыр 
ауданында 25 жобалы� �сыныс болды, 
енді т�р�ындар р��сат етілген 22-ні� 
е� жа�сысына дауыс беруі керек.

Жобалар�а дауыс беретін аудан-
дарда уа�ытша немесе т�ра�ты тіркеуі 
бар к�мелетке тол�ан т�р�ындар 
дауыс бере алады.

Осы жылдан бастап азаматтар-
ды� �з аума�тарын бас�ару�а ж�не 
дамыту�а �атысу процесін жетілдіру 
ше�берінде EGOV mobile мобильдік 
�осымшасы ар�ылы дауыс беру ен-
гізілді, ол �шін ЭЦ немесе бас�а да 
т�сілдер ар�ылы авторизациядан �ту 
�ажет. Дауыс беруді аудан �кімдік-
теріні� сайттарында да �ткізеді. Сайтта 
тіркеліп, ЭЦ, digital ID, QR-code, 
логин/пароль ар�ылы �туге болады. 

«ШейхКазИнвест» ЖШС Есіл ауда-
нында�ы Е127 ж�не 535 к�шелерде 
«Хазрет» т�р�ын �й кешенін салып, 
у�де еткен �йді� ��рылысын 2015 
жылы �шінші то�санда ая�тауы тиіс 
еді. Алайда компания ��рылыс�а р��сат 
��жаттарыны� жо�ты�ынан �й салуды 
бастама�ан. Сарыар�а ауданды� №2 
сотыны� 2016 жыл�ы 11 мамырда�ы 
�кімімен ��рылыс салушы, на�ты 

Райхан 
РАХМЕТОВА 

айт�анда, «ШейхКазИнвест» ЖШС 
басшылары О.Шнайдер,  Ч.Саидов 
ж�не Р.Багаев Р ылмысты� ко-
дексіні� 190-бабы 4-б�ліміне с�йкес 
бірнеше жылдар�а бас бостанды�ынан 
айырылды. Ж�бірленуші �лескерлер 
арасынан 61 адамнан т�ратын «Хазрет 
Астана» т�р�ын �й ��рылыс коопе-
ративі ��рылды. Олар�а 2018 жылы 
бірнеше рет «Н�рлы жер» мемлекеттік 
т�р�ын �й ��рылысы ба�дарламасына 
�атысу�а �сыныс берілген. Алайда 
олар б�дан бас тартып, �з беттерін-

ше �рекет жасап к�рген. Дегенмен 
одан еште�е шы�пай, 2021 жылы 
кооператив м�шелері а�ыры осы 
�сынысты �абылдап, �ала �кімдігіне 
�тініш етті. Сол жылы 30 маусымда 
т�р�ын �й ��рылысына �лестік �атысу 
ж�ніндегі ведомствоаралы� комиссия 
хаттамасына с�йкес �лескерлер м�се-
лесін шешу �шін атал�ан кооператив 
м�шелерін «Арыстан» ТК-не �шінші 
кезекпен орналастыру туралы �сыныс 
айтылды. С�йтіп желто�сан айында 
у�кілетті �йым мен атал�ан коопера-
тив арасында �сыныл�ан т�р�ын �й 
кешеніні� 4-блогына к�шу туралы 
келісімге �ол �ойылды. «Арыстан» ТК 
�шінші кезегіні� ��рылысын №114 
бірлескен �ызмет келісімшарты ая-
сында «Integra Construction KZ» ЖШС 
ая�тады. 

2019 жылы елордада шамамен 
150 проблемалы �й болды. Ал 2023 
жылды� басында оларды� саны 32 
�йге азайды. Мемлекет басшысыны� 
Астана �аласын дамыту ж�ніндегі 
м�селелерге арнал�ан отырыста берген 
тапсырмасымен 22 проблемалы� �й 
бойынша баспана м�селесі шешіліп, 
3,6 мы� �лескер �йлі болды. Та�ы 9 
нысан бойынша алда�ы айларда бас-
пана кілтін беру жоспарлан�ан. Демек 
проблемалы� барлы� нысандар 2024 
жылды� бірінші жартыжылды�ыны� 
со�ына дейін салынып, пайдалану�а 
беріледі. Б�л ба�ытта�ы ж�мыстар 
жал�асуда ж�не �кімдікті� ерекше 
ба�ылауында. 

ЖҮРЕКТЕН ЖҮРЕККЕ ЖЕТЕДІ

Интерактивті к�рмені елордалы� 
STEM академиясыны�, Robototek 
мектебіні�, DronEd, «Sana» жа�а 
буын орталы�ыны�, аныш С�тба-
ев атында�ы №61 мектеп-лицейді� 
к�сіптік ба�дар беру орталы�ыны� 
�атысуымен, Білім бас�армасыны� 
�олдауымен «Астана дарыны» дарын-
ды балалар мен дарынды жастарды 
аны�тау ж�не �олдау орталы�ы �т-
кізді. Орталы�ты� басшысы Жанар 
Бейсенбаеваны� айтуынша, к�рмені� 
басты ма�саты – жастар арасында 
�ылымды насихаттау.

«Біз б�л к�рмені жыл сайын �т-
кіземіз, оны� �атысушылары мен 
�она�тары – мектеп о�ушылары. Биыл 
ол академик аныш С�тбаевты� 125 
жылды�ы аясында �ткізілуде. М�нда 
�лы �алым�а арнал�ан жылжыма-
лы м�ражай ашылып, онда аныш 
Имантай�лы аш�ан кен орында-
рынан металдар мен минералдар 
– экспонаттар �ойыл�ан. Сондай-а� 
№61 мектеп-лицейіні� о�ушылары 

ҒЫЛЫМ – ҒАЖАЙЫП ƏЛЕМ

Астанадағы әл-Фараби атындағы Оқушылар сарайында 
осындай атаумен Ғылым күніне арналған интерактивті 
жетістіктер көрмесі өтті. Биылғы көрме көрнекті ғалым, 
Қазақ КСР Ғылым Академиясының тұңғыш Президенті 
Қаныш Сәтбаевтың 125 жылдығына арналды. 

С�тбаевты� �мірбаяны бойынша те-
атрландырыл�ан �ойылым к�рсетті. 
К�рмені� ба�дарламасында к�птеген 
�ызы�ты н�рселер бар. Б�л жерде 
онша�ты ала� ж�мыс істейді. Б�л – 
робототехника, химия ж�не жа�ар-
тылатын энергия к�здері. Екі ала��а 
ерекше назар аудар�ым келеді. Біз 

зымыран ��растыру туралы шеберлік 
саба�ын �йымдастырды�. Сондай-а� 
к�сіптік ба�дар беру бойынша ала� 
бар, онда арнайы нейрободокты� 
к�мегімен сіз �зі�ізді� да�дылары�ыз-
ды бес минутта аны�тап, болаша� 
маманды�ы�ызды біле аласыз» дейді 
Жанар Бейсенбаева.

т�ра�асыны� орынбасары – ХА 
рес публикалы� штабыны� басшысы, 
акцияны �йымдастырушы А�баржон 
Исмаилов «Ж�ректен ж�рекке» �ай-
ырымдылы� жобасы аясында бар-
лы� этно-м�дени орталы�тар шет 
�ал�ан жо�. �зім ��ірлерді аралап 
ж�рмін, алды��ы к�ні Атырау об-
лысында болдым. Барлы� жерлерге 
к�мек жетіп жатыр. Б�гін та�ы да 

т�жіктерді� этно-м�дени орталы�ы 
Астана  �аласынан жеті ж�к к�лігін 
Солт�стік аза�стан�а ж�нелтті. Б�л 
�айырымдылы� акциясы аясында�ы 
жал�ыз іс-шара емес. Т�жік этно-м�-
дени орталы�тарыны� бас к�терер 
азаматтарыны� �олдауымен  апат 
айма�тарында к�ніне мы� адамды 
ысты� тама�пен �амтамасыз етіп 
отыр» деді. 
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Хал�ымызда «Ту�ан жерге 
туы� тік» деген с
з бар. Б�кіл 

мірі кешегі Целиноград, А�-
мола, б�гінгі Астанамен ты�ыз 
байланыста 
тіп келе жат�ан 
Т�рсынбек �азен�лы – осы 
А�мола 
�іріні� тумасы. �кесі 
�лы Отан со�ысыны� ардагері 

те е�бек�ор жан еді. Біра� ��-
мыры келте болып, �лы  лі орта 
мектепте о�ы�анда, 
мірден 
тіп 
кетті. Артында 8 баламен �ал�ан 
анасы перзенттерін �анатты�а 
�а�тырмай, т�мсы�ты�а шо�-
тырмай 
сірді. Оны� ар�асында 
балаларыны� б рі жо�ары білім 
алып, 
мірден 
з орнын тапты.

Бикен ана перзенттеріне жет-
кен жетістігімен то�тамай, б�дан 
да зор биіктерге талпынуды �й-
ретті. Ана а�ылымен Т�рсынбек 
Целиноград ауыл шаруашылы�ы 
институтын бітіргеннен кейін 
�ылым жолына т�сіп, В.Ленин 
атында�ы ауыл шаруашылы�ы 
�ылымдарыны� б�кілода�ты� 
академиясы (ВАСХНИЛ) Сібір 
б
лімшесіні� аспирантурасына 
т�сті. Кандидатты� диссертация-
сын �ор�а�аннан кейін ту�ан 
�аласына, 
зі о�ы�ан институт�а 
�айтып оралды. Е�бек�орлы� 
�лгісін  кесі к
рсетсе, алдына 
�ой�ан ма�сатына жету �шін 
тынбай  рекеттенуге ана т р-
биесі ар�ылы келді. Т�рсынбек 
�азен�лыны� айтуынша, б�гінгі 
жеткен биігіні� негізі сол бала 
кезінде �аланды. Сонды�тан 
жетістіктерін жеке 
з басыны� 
жетістіктері ретінде �ана емес, 
ата-анасыны� жетістігі деп 
ба�алайды.

Ту�ан �аланы� к
ркеюіне 
�алай �лес �осу�а болады деген 
ой оны жиі мазалайтын. А�ыры 
б��ан жергілікті 
кілді орган 
депутаты бол�анда �ол жеткізуге 
болады деген то�там�а келді. 
1999 жылы м слихаттар сайла-
уына т�сіп, жолы болып, депутат 
атанды. 1999-2007 жылдары 
– 8 жыл бойы Астана �аласы 
ІІ ж не ІІІ ша�ырылымыны� 
депутаты ретінде елорданы� 

ркендеуіне септесті.

�асырлар то�ысында, д лірек 
айт�анда, 1999 жылы жа�а 
астананы� Бас жоспары жобасы 
таныстырылды. Со�ан с йкес 
�аланы� сол жа�алауын дамыту 
�ол�а алынды. Я�ни елорданы� 
негізгі ��рылыс ж�мыстары 
жа�а  кімшілік орталы��а �а-
рай ойысты. Сол жа�алауда 
�ала к
ркіне с н �ос�ан �и-

Соны� ішінде жал�ызбасты 
зейнеткерлер баспана�а ие болуы 
�шін оларды жеке санат�а б
луге 
септесуді с�рады. К
терілген 
м селелерді� �атарында интернет 
пен к
шедегі бейнеба�ылау каме-
ралары ж�мысына байланысты 
«К
ктал-1» т�р�ын алабыны� 
т�р�ыны 2021 жылдан бері ка-
мералар ж не  лсіз интернет 
жайлы м селені к
теріп келе 

БАС ЖОСПАРҒА 
САРАПТАМА 
ЖАСАҒАН
Еліміздегі кез келген өңірдің тыныс-тіршілігінде, мейлі қала, 
облыс немесе аудан орталығы болсын, мәслихаттардың ала-
тын орны ерек. Себебі тұрғындардың тұрмысына қатысты 
маңызды шешімдер мен құжаттарды нақ осы жергілікті 
өкілді орган қабылдайды. Биыл Қазақстан мәслихаттары-
ның құрылғанына 30 жыл толып отыр. Астана бас қала 
атанып, қалыптасу кезеңінде қалалық мәслихаттың 
ІІ шақырылымы жұмыс істеді. Қазіргі сәулеті мен 
дәулеті жарасқан елорданың негізі сол жылдары 
қаланды. Бұған сол кездегі Астана мәслихаты 
депутаттарының қосқан үлесі мол. Соның 
бірі – экономика ғылымдарының докторы 
Тұрсынбек Өмірзақов.

БАС ЖОСПАРҒА 
САРАПТАМА 

Еліміздегі кез келген өңірдің тыныс-тіршілігінде, мейлі қала, 
облыс немесе аудан орталығы болсын, мәслихаттардың ала-
тын орны ерек. Себебі тұрғындардың тұрмысына қатысты 
маңызды шешімдер мен құжаттарды нақ осы жергілікті 
өкілді орган қабылдайды. Биыл Қазақстан мәслихаттары-
ның құрылғанына 30 жыл толып отыр. Астана бас қала 
атанып, қалыптасу кезеңінде қалалық мәслихаттың 
ІІ шақырылымы жұмыс істеді. Қазіргі сәулеті мен 
дәулеті жарасқан елорданың негізі сол жылдары 
қаланды. Бұған сол кездегі Астана мәслихаты 

мараттар бой к
терді. Б�л �а-
тарда 2002 жылы пайдалану�а 
беріліп, Астананы� символына 
айнал�ан «Астана-Б йтерек» 
монументін ерекше атап 
туге 
болады. ��рылыс ж�мыстары 
�ар�ын алып, сол жа�алауда 
елорданы� Есіл ауданы ашылды. 
Сол жылдары осы�ан �атысты 
�абылдан�ан барлы� ма�ызды 
шешім мен ��жат Астана �а-
ласы ІІ ж не ІІІ ша�ырылымы 
депутаттары ар�ылы 
тті.

– Жапон с улетшісі Кисе 
Курокава дайында�ан Астана 
�аласыны� Бас жоспары �алалы� 
м слихатта �абылдан�ан к�н 
мені� есімде жа�сы са�талып 
�алды. Мен онда м слихатты� 
сол кездегі хатшысы Владимир 
Редкокашинні� тапсырмасымен 
�аланы� бас ��жатына сарап-
тама жасадым. Алдын ала Бас 
жоспарды� егжей-тегжейлі 
жазыл�ан бірі 700, екіншісі 900 
беттік екі папкамен танысып 
шы�тым. Соны� ішінде ма�ан 
��жатты� с улеттік б
лімі 
ерекше �нады. Мені �аланы� 
�алай 
сетіні, оны� ��рылыс 
�ар�ыны �ызы�тырды. Сол 
Бас жоспар бойынша елорда 
миллион т�р�ын�а 2030 жылы 
жетуі тиіс еді. Біра� сол межеге 
2017 жылы жеткеніміз белгілі. 
Менде де сол ��жатта�ы демо-

графиялы� к
рсеткіштер бо-
йынша к�м ндар туында�ан еді. 
Сол кездегі �алалы� м слихат 
депутаттары да Курокаваны� 
Бас жоспарына т�зетулер мен 

згерістер енгізу бойынша к
п 
�сыныс айтты, – дейді Т�рсынбек 
�мірза�ов.

Т�рсынбек �азен�лы �алалы� 
м слихат депутаты кезінде  р 
к
п�абатты т�р�ын �йді� пар-
кингі болуы керек деген пікірде 
болды. Осы м селе бойынша 
м слихат мінберінен бірнеше 
рет с
з с
йледі.

– Паркингсіз �ала т�ншы�а-
ды, аулалар�а, к
шелерге к
лік-
тер сыймайды. Сонды�тан пар-
кингсіз к
пп терлі т�р�ын �й 
салу�а р��сат берілмесін деген 
�станымда болдым. Біра� «бая�ы 
жартас – бір жартас», �азір де 
паркингсіз к
п�абатты т�р�ын 
�йлер салынып жатыр. Т�сінемін, 
б лкім, ��рылыс салушыда 
паркинг ��рылысына �аржы 
жетпейтін шы�ар. Біра� паркинг 
те �аланы� ма�ызды нысаны. 
Оны� ��рылысы елорданы� 
абаттандырылуымен байланыс-
ты. Осы орайда мемлекетті� 
паркингтер ��рылысына �аржы 
б
ліп, осы нысандарды сатып 
алуы �лкен ма�ыз�а ие. Бір 
жа�ынан паркингтерді салу 
т�р�ындарды� жайлылы�ы �шін 

де керек, – дейді елорда м сли-
хатыны� б�рын�ы депутаты.

Т�рсынбек �азен�лы 2012-
2016 жылдары Парламент 
М жілісіні� V ша�ырылымына 
депутат болып сайланды. Оны� 
айтуынша, сол кезде Астана 
�аласы м слихатында жина�ан 
т жірибе к
п к
мектесті. Т
менгі 
палата мінберінен де ол сан 
алуан м селені к
терді. Соны� 
ішінде жетімдер м селесі де 
болды.

– Астана �аласы м слихатын-
да бірге ж�мыс істеген барлы� 
 ріптесіме ал�ыс айт�ым келеді. 
Мен олардан к
п н рсе �йрендім. 
Сол кездегі депутаттар на�ыз 
т�л�алар еді. Олармен бірге 
�аланы� тыныс-тіршілігіне 
�атысты к
п м селені шеш-
тік. Соны� ішінде Владимир 
Редкокашин сол уа�ытта�ы 
м слихатты 
те байыпты, бай-
салды �алпымен, ас�ан білігімен 
бас�арды. М слихатта�ы  ріп-
тестерім арасында Надежда 
Петухова медицина, бас�а да 
салалар�а, �ала тіршілігіне 
�атысты �тымды �сыныстарды 
айтатын. Александр Майер 
те 
креативті, батыл депутат еді. 
Ол �немі 
зекті м селелерді 
к
теретін. Б�л кісі сия�ты де-
путаттар к
п болуы керек деп 
есептеймін. Себебі б�гіндері 

билік орындарына жа�пайтын 
с
з айтатын депутаттар сирек. 
Сол уа�ытта Астана �аласы 
 кіміні� бірінші орынбасары 
бол�ан Сансызбай Есіловке 
к
п ра�мет айт�ым келеді. Ол 
т�рлі м селе бойынша бізді 
ыл�и �олдайтын. Сансызбай 
Сейітжан�лы барлы� м селені 
жедел шешетін. Сол уа�ытта 
Білім бас�армасыны� басшысы 
бол�ан �сима Бимендинамен к
п 
кездесіп, пікірлестім. М жілісте 
де �сима Темкен�ызымен бірге 
ж�мыс істедік. Ол туында�ан 
м селені� тамырын д
п басып, 
оны� шешілуіне барын сала-
тын. Бізді� кезімізде м слихат 
депутаттарында м�мкіншілік 
бол�ан жо�. �азіргі депутат-
тарда  леуметтік желі секілді 
ресурс бар. Бізде ол болмады, 
сайлаушылармен кездесу �шін 
�йлеріне баратынбыз, к
шеде 
кездесетінбіз. Б�гінгі депутат-
тарды� м�мкіншілігі ке� деп 
ойлаймын, – дейді Т�рсынбек 
�мірза�ов.

Астананы� б�гінгі дамуына 
�атысты да оны� 
зіндік пікір-
лері бар. Соны� ішінде к
лік 
кептелісі м селесі тол�андырады. 
Б�рын�ы м слихат депутаты-
ны� пікірінше, б�л м селені� 
�азіргі бірден-бір шешімі – к
лік 
�оз�алысы ережесіне 
згерістер 
енгізу.

– �азір Астана – бір мил-
лионнан аса т�р�ыны бар �а-
за�стан Республикасын  лемге 
танытатын елді� бас �аласы. 
Елорда 
зін экономикалы�, 
м дени ж не діни сипатта�ы 
жа�анды� м селелер тал�ыла-
натын пікірталас ала�ы ретінде 
к
рсете білді. Адам 
міріні�  р 
кезе�інде 
зіні� �ызы�ы бар. 
Бастысы – 
з міндеті�ді адал 
ат�ару. М селен, м слихат де-
путаты шешім �абылда�анда, 
оны� артында Астананы� да-
муы, елорда т�р�ындарыны� 
та�дыры т�р�анын �мытпауы 
керек. Сол шешім т�р�ындар�а 
зиян тигізбеуі керек. Бізді� 
�аламыз 
мір с�руге жайлы, 
�она�тар�а �ызы�ты, жа�ан-
ды� м селелерді� шешілуіне 
 сер ететін орталы� болып 
т�руы �ажет. Жалпы �немі о� 
н тижелерге жету �шін ж�мыс 
істеу керек, – дейді Т�рсынбек 
�азен�лы.

Аман�али �АЛЖАНОВ,
��ралай М�РАТОВА

Туған қаланың 
көркеюіне қалай 
үлес қосуға бола-
ды деген ой оны 
жиі мазалайтын. 
Ақыры бұған 
жергілікті өкілді 
орган депута-
ты болғанда қол 
жеткізуге болады 
деген тоқтамға 
келді. 1999 жылы 
мәслихаттар сай-
лауына түсіп, жолы 
болып, депутат 
атанды. 1999-2007 
жылдары – 8 жыл 
бойы Астана 
қаласы ІІ және ІІІ 
шақырылымының 
депутаты ретінде 
елорданың өркен-
деуіне септесті

ТҰРҒЫНДАР ТАЛАБЫН ТЫҢДАДЫ
Астана қаласы мәслихатының депутаты Бауыржан Смайылов өз сайлау округінің азаматтарын 
қабылдады. Тұрғындар тарапынан жеке сипаттағы және Сарыарқа ауданың тыныс-тіршілігіне 
қатысты мәселелер көтерілді.

жат�анын атап 
тті. О�ан м слихат 
депутаты б�л м селеге �атысты 
жауапты бас�арма 
кілін ша�ы-
рып, ты�дауды �сынды. �ткен 
жылы «К
ктал-1»-де 34 камера 
орнатыл�анын, б�л м селені 
ерекше ба�ылауда �стайтынын 
жеткізді.

Сондай-а� сайлаушылар та-
рапынан С�лук
л к
шесіндегі 
жолдарды�, тротуарларды� ж не 

автобустар�а арнал�ан б�рылу 
жолыны� болмауы айтылды. 
Б��ан себеп, былтыр осы к
шедегі 
�йлерге орталы� жылыту ж�ргізу 
кезінде жол т
семі, тротуарлар 
мен оларды� жиектері ашыл�ан. 
Енді оны �алпына келтіру керек.

Та�ы бір м селе – Абайды� 
150 жылды�ы к
шесіндегі жол 
т
семіні� ��рылысын ая�тау. 
Бауыржан Смайылов б�л м селені 

�ала  кіміні� �атысуымен 
ткен 
м слихат отырыстарында бірнеше 
рет к
тергенін атап 
тті. Тиісті 
тапсырмалар берілді. Алда жа�а 
сметалы� ��жаттама дайындалып, 
тендер 
теді ж не жа�а мердігер 
ай�ындалады. Б�л ж�мыстар 
2025 жыл�а �арай ая�талады. 
Сондай-а� округтегі �за� уа�ыт 
бойы ая�талмай т�р�ан бірнеше 
��рылыс орны мен кондоминиум 
нысанына �атысты м селелер 
к
терілді.

Сонымен �атар �алалы� 
м слихат депутаты Бауыржан 
 Смайылов Ш ймерден �ос-

шы��л�лы к
шесі, 19/1, 19/2, 
19/3 ж не 19/4 мекенжайла-
рында т�ратын т�р�ындармен 
кездесті. Б�л к
пп терлі �йлер 
мемлекеттік ба�дарлама аясында 
2011 жылы салынды. Т�р�ындар 
к
шені жары�тандыру, 
рт с
н-
діру ж�йесі, автот�ра�, балалар 
ала�дары, к
галдандыру ж не 
жалпы �й ма�ында�ы аума�ты 
абаттандыру м селелерін к
терді.

Б�л депутатты� аталмыш �й-
лерді� т�р�ындарымен ал�аш�ы 
кездесуі емес. Бауыржан Смайылов 
м слихат�а сайлау нау�анында 
да олармен кездесіп, м селелерін 
ты�дады. Атал�ан м селер Жол 
картасына енді.

«Б�гінгі та�да т�р�ын �йлерді� 
артында салынатын автот�ра� 

м селесі о� шешілді. �о�амды� 
тал�ылауларды� н тижесінде 
т�р�ындарды� к
пшілігі �йді� 
жанында�ы бос �ал�ан жерде 
скверді �йымдастыру�а дауыс 
берген еді. Мені� ойымша, �а-
ланы егжей-тегжейлі жоспарлау 
жоспарына 
згерістер енгізуге 
ж не т�р�ындарды� 
тініші бо-
йынша �о�амды� ке�істік ��ру�а 
еште�е кедергі емес» дейді м с-
лихат депутаты.

Жалпы осы �йлерді� айнала-
сында�ы бос ке�істікте балаба�ша 
салу жоспарлан�ан. Біра� т�р�ын-
дар балалар мен ересектерді� 
бос уа�ытын 
ткізуге арнал�ан 
орындарды� жо�ына байланыс-
ты осы жерде демалыс ала�ын 
салуды с�рап отыр.
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ҚУАТТЫ КӘСІПОРЫН – 
ДАМУ ДРАЙВЕРІ

«Қуатты өңірлер – ел дамуының драйвері» ұлттық жобасы аясында іске асып 
жатқан перспективалы жобалардың жұмысымен танысу үшін Астана қаласының 
мәслихат депутаттары Асқар Смағұлов, Ерлан Дәкенов, Қанат Ибраев, Владислав 
Сергеев, Жанаргүл Құлмағамбетова №1 Индустриалдық паркке арнайы барды. 
Экономикалық аймақта түрлі салада қызмет ететін жүзден аса бизнес субъектісі 
шоғырланған. Халық қалаулылары бес кәсіпкерлік нысанды аралады.

САПАЛЫ ��РЫЛЫС 
МАТЕРИАЛДАРЫН 
�НДІРЕДІ

Бірінші ��рылыс материал-
дарын шы�аратын «Metal 
Former» ЖШС ж�мысын к	рдік. 
Компанияны� 	ндірістік дирек-
торы Тимур Данияров �арсы 
алып, зауытты� ж�мысымен 
таныстырды.

– Жобаны� ��ны – 6 миллиард 
те�ге. 2022 жылы зауытты� 
��рылысы басталып, 2023 жылы 
желто�сан айында іске �осылды. 
Зауытты� ашылуына Президент 
асым-Жомарт То�аев арнайы 
�атысты. Шатыр ж�не �аптау�а 
�ажетті ��рылыс материалдарын 
шы�арамыз, – деді директор.

Ішкі ж�не сырт�ы с�ндік 
панельдер, ламинаттал�ан тал-
шы�ты цемент та�талар, алю-
мин профильдер, �ар �стайтын 
�ал�андар ж�не та�ы бас�асын 
	ндіретін компанияны� 	нім-
деріне нары�та с�раныс бар.

– �рылыс�а керекті мате-
риалды� 47 т�рін шы�арамыз. 
Ламинаттал�ан талшы�ты 
цемент та�талар заманауи, 
практикалы� ж�не экологиялы� 
таза �аптау материалы санала-
ды. Б�л – ��рылыс материалы 
ысты��а да, суы��а да т	зімді, 
же�іл �рі берік материал. �рт 
�ауіпсіздігіне толы� жауап 
береді, – деп 	німні� сапасын 
с	з етті компания инженері 
Абзал Ра�ымжанов.

Бізді �ызы�тыр�аны, шикі-
затты �айдан, �алай алатыны. 
Б�л с�ра��а Тимур Данияров 
былай жауап берді: «Алюминий 
	німін Павлодар мен ара�анды 
�аласынан, цемент та�таларды 
ыр�ызстан мен ытайдан 
алдырамыз. Біз алюминий 
	німін т�рлі форма�а т�сіріп, 
��рылыс�а керекті матери-
ал ретінде дайындаймыз. Ал 
талшы�ты цемент та�таларды 
�рт�рлі т�ске бояймыз».

Компания �за� жылды� 
жоспарын бекітіп, сол бой-

Нұрлат 
БАЙГЕНЖЕ

ынша ж�мыс істеуде. азір 
46 адамды т�ра�ты ж�мыспен 
�амтып отырса, 2029 жылы 
ж�мысшы санын 150 адам�а 
жеткізуге ниетті. Биыл 18,5 
миллиард те�ге табыс табуды 
жоспарласа, 2029 жыл�а �арай 
�аржы айналымын екі есеге 
арттырып, 29,8 миллиард те�-
геге жеткізу міндеті т�р.

ТЕМІРЖОЛ ПАРКІН 
ЖА�АРТУ
А 
	ЛЕС �ОСАДЫ

Елді� дамуында логистика-
лы� сервисті� сапасын арттыру 
ма�ызды р	л ат�арады. �сіресе 
сенімді тасымал ��ралы сана-
латын пойыздарды� сапасын 
арттыру керек. азір теміржол 
�атынасында ж�рген вагонны� 
к	бі ескірген. Туризм мен биз-
несті ілгерілетуде жо�ары жыл-
дамды�ты жа�ар�ан вагондар 
о� �сер етеді. Осындай ау�ымды 
міндетті орындауда «Stadler 
аза�стан» ЖШС атсалысуды 
к	здеп отыр.

Вагон шы�аратын зауытты� 
аума�ы 1,5 мы� текше метрді 
�амтиды. азір 100 адамды 
ж�мыспен �амтып отыр. 2026 
жыл�а �арай 500 адамды вагон 
��растырып, шы�ару�а тартпа�.

Компанияны� бас директо-
ры Владимир Русак перспек-
тивалы жобаны� ма�ызын 
т�сіндірді.

– 2023 жылы аза�стан на-
ры�ына швейцариялы� сапа 
келді. Б�л пойызбен сапарлау 
немесе саяхаттау Еуропада�ы-
дай ы��айлы ж�не �ауіпсіз бо-
лу�а ал�ышарт болады. Stadler 
компаниясы 80 жылдан астам 
жолаушылар �оз�алысыны� 
�ауіпсіздігін, жылдамды�ын ж�не 
ы��айлылы�ын арттыратын са-
палы вагондар шы�арып келеді. 
Германия, Италия, Нидерланды, 
Австрия, Польша, Испания, Вен-
грия ж�не АШ-та филиалдары 
ж�мыс істейді. Енді 2025 жылы 
Астанада толы� циклді зауыт ж�-
мысын бастап, теміржол паркін 
жа�арту�а �лес �осады, – деді 
компания басшысы.

Суреттерді түсірген: Оңалхан ӨНЕРХАН

230,29

2019 ЖЫЛДАН 
№1 ИНДУСТРИАЛДЫҚ 
ПАРКТЕГІ 
КОМПАНИЯЛАР 
МЕМЛЕКЕТКЕ 

ТЕҢГЕНІҢ САЛЫҒЫН 
ТӨЛЕДІ

МИЛЛИАРД
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АҚШ, Ұлыбритания, Жапония, Германия 
бизнесті дамыту арқылы озық елдер қа-

тарында көш бастайды. Бір ғана мысал, АҚШ-та 33,3 
миллион компания бизнес санатына жатады, әрі онда 61,6 
миллион адам жұмыс істейді. Бұл көрсеткіш АҚШ-тағы 
жұмыс күшінің 45,9 пайызын құрайды. Біздің Үкіметтің 
ел экономикасындағы шағын және орта бизнес үлесi 2050 
жылы 50 пайызға жеткізуді талпынып отырғаны осы 
себепті. Экономикалық аймақ осы бағыттағы межелі 
жұмысты атқару үшін құрылып отырғаны анық.

P.S:

Б�л компанияны� FLIRT H2 
сутегі пойызы 46 са
ат ішінде 
2803 ша�ырым �ашы�ты�та 
то�таусыз ж�ріп, Гиннесті� 
жа�а �лемдік рекордты орнатты. 
Я
ни Stadler – �лем бойынша 
теміржол
а арнал
ан жолаушы-
лар вагонын �ндіретін жетекші 
компания.

2021 жыл
ы 29 �арашада 
 Президент �асым-Жомарт 
 То�аевты� Швейцария
а ресми 
сапары кезінде «�аза�стан 
теміржолы» �К» А� мен «Stadler 
Rail AG» компаниясы ынты-
ма�тасты� туралы келісімге 
келген-ді. �азір зауытты жаб-
ды�тау ж�мыстары ж�ргізілуде. 

Компанияны� коммерциялы� 
директоры Сергей Леонтьевті� 
с�зінше, к�сіпорынны� �ндірістік 
�уаты жылына 100-ден астам 
жолаушылар вагонын ��рас-
тырып, шы
арады. «Stadler 
�аза�стан» ЖШС стратегиялы� 
серіктесі «Жолаушылар тасыма-

2017 жылы а�пан айында 
ашыл
ан �ндіріс орнында 14 
адам т�ра�ты ж�мыс істейді. 
Компания  ж�мысыны�  тиім-
ділігі – агрономдар ар�ылы 
шаруа �ожалы�тармен тікелей 
ж�мыс істеп, ты�айт�ыштарды� 
�ай т�рін, �анша м�лшерде, 
�андай уа�ытта беру т�жіри-
бесімен б�ліседі. Я
ни �німді 
нары�та сатудан б�лек, швей-
цариялы� брендті� тиімділігін 
к�збен к�ріп, �олмен �стайтын 
де�гейге жеткізеді. 

– Жобаны� жалпы ��ны – 150 
миллион те�ге. Жылына 50 мы� 
тонна с�йы� ж�не ��р
а� т�рінде 
ты�айт�ыш шы
арамыз. 2023 
жылы 5,8 миллиард те�гені� 
�німін �ндіріп, мемлекетке 
673 миллион те�гені� салы
ын 
т�ледік. Шикізаты – минералды 
заттар. Бізді� ел минералды 
элементтерге бай болса да, 
шикізатты шет елдерден �ке-
леміз, – деді директор Р�стем 
Алиев.

�АЛАНЫ 
АБАТТАНДЫРУ�А 
�АР�ЫН БЕРЕДІ

�ала
а да, ауыл
а да абат-
тандыру ж�мысын ж�ргізгенде 
таст�сенішті (брусчатка) жерге 
�алап жатады. �сіресе серуендей-
тін скверге, демалатын аллея
а 
т�рлі-т�сті брусчатканы т�сейді. 
Былтыр елордада онда
ан де-
малыс орны жа�а сипат�а енді 
десек, барлы
ында таст�сенішті 
жа�алады. Демек, брусчатка 
�ндірісіне с�раныс жо
ары. 

дейін �нім шы
арамыз. Ара-
лас форматты: Artis, Teppa S, 
Agara, Микс S, Микс L, Софи 
аталатын �нім т�рлерін �н-
діреміз. Таст�сенішті� стандарт-
ты 50×50 �лшемінен бастап, 
30×30, 60×30, 30×15, 60×20 
табу
а болады. Жиектастарды� 
�лшемі 100×30×15, 100×25×10, 
100×20×8, 50×20×8 бойынша 
дайындалады, – деп таныстырды 
компанияны� сауда-сатты��а 
жауапты директоры Жа�сылы� 
Есентеміров.

Одан �рі �ндірісте �иыршы� 
тас�а цементті араластырып 
дайындаудан, таст�сенішті 
шы
ару
а дейінгі толы� циклды 
ж�мысын к�рсетті. Алдымен 
арнайы аппаратта бір �алып�а 
келтіріліп, сосын жылжымалы 
ж�йе ар�ылы беріктігін арт-
тыратын �ойма
а жіберіліп, 
кептіріледі. Онда 24 са
ат�а 
дейін 40 градуста �стайды. 
Одан �рі �ораптар
а жиналып, 
нары��а шы
ару
а �зірленеді. 
Осы аралы�та арнайы мамандар 
�німні� сапасын �айта-�айта 
тексеріп отырады.

Т�РКИЯ БРЕНДІ – 
�АЗА�СТАНДА

«YDA Group» компаниясы 
бизнесті� негізгі 11 саласында 
табысты саналады. �сіресе, 
��рылыс ж�не жылжымайтын 
м�лік, медицина ж�не сауы�ты-
ру, авиация ж�не энергети-
ка, тау-кен �нерк�сібі, ауыл 
шаруашылы
ы, а�паратты� 
технология ба
ытында �лемдік 
де�гейдегі �ызмет �сынады. Б�л 
компания �аза�стан нары
ына 
кіріп, ірі жобаларды іске асыра 
бастады. Соны� бірі – Т�ркістан 
�аласында
ы халы�аралы� 
аэропортты� ��рылысын ж�р-
гізді. Одан б�лек, Петропавл, 
�останай, Т�ркістан, Астанада 
емхана салды.

Бізді �арсы ал
ан алпауыт 
компанияны� директоры М�рат 
Четин индустриялы� паркте 
орналас�ан �ндіріс орнымен 
таныстырды.

– 2022 жылы 22 миллиард 
те�ге инвестия салып, ашылды�. 
�ндіріс орнында 5 цех бар. ПВК 
ж�не алюминий есіктер мен 
терезелер шы
аратын ж�не 
медициналы� газ жабды�тары, 
ке�се жи�аздары, медицина-
лы� техникалы� жи�аздар мен 
жабды�тар, ��рама 
имараттар 
шы
аратын цехта 200-ге жуы� 
адам ж�мыс істейді. 2023 жылы 
3,3 миллиард те�гені� �німін 
дайындап, 266,5 миллион те�ге 
салы
ын т�ледік, – деді т�рік 
азаматы М�рат Четин.

Бізді медициналы� жи�аз 
бен жабды�тар шы
аратын цех 
�ызы�тырды. Онда �оз
алмалы, 
жылжымалы т�рлі кереуеттер 
дайындалады екен. Тіпті арбада 
отыратын нау�астар
а да жай-
лылы� беретін жабды�тарды 
к�рдік. �зірге медициналы� 
жабды�тармен Петропавл, �ос-
танай, Т�ркістан ж�не Астана 
�аласында
ы емханаларды 
�амтамасыз етуде. Егер с�раныс 
болса, �німділікті арттыру
а 
толы� м�мкіндік бар екен. 

4 гектар аума�ты �амтитын 
�ндіріс орнында
ы 5 цехты толы� 
аралап шы
у
а 1 к�н кететіні 
аны�. Заманауи ��рылыс та 
на
ыз т��керіс жаса
ан ��рама 

имараттар шы
аруды ілгерілету 
– ма�ызды іс. �йткені ��рылыс 
индустриясы 
имараттарды 
�ыс�а мерзімде салуды талап 
етеді. �азір суы� ж�не ысты� 
ауа райына, жер сілкінісіне ж�не 
дауыл
а т�зімді материалдар
а 
шет елдерде с�раныс жо
ары. 

лы» А� �лтты� тасымалдаушысы 
компаниясы. Демек, зауыт іске 
�осыл
ан кезде теміржол паркін 
жа�арту
а жол ашылады.

ЭКОЛОГИЯЛЫ� 
ТАЗА ДА�ЫЛ 	СІРУГЕ 
К	МЕКТЕСЕДІ

�шінші нысан «SWISSGROW» 
брендімен ты�айт�ыштар �н-
діретін кешен болды. Халы�-
аралы� компания ауыл шаруа-
шылы
ына арнал
ан арнайы 
кешенді минералды ты�айт-
�ыштарды� 400-ден астам т�рін 
�ндіреді. 35 жылды� т�жірибесі 
бар компанияны� ты�айт�ышы 
топыра�ты� �рт�рлі т�рінде 
��нарлы�ты� жо
арылауын 
�амтамасыз етеді. �аза�станда 
«SWISSGROW» компаниясы 
100-ге жуы� ты�айт�ыш ата-
уын тіркеді. ТМД нары
ына 
20-
а жуы
ын экспорттауды 
жоспарлауда. 

Жергілікті компанияны� 
директоры Р�стем Алиев:

– Швейцарияны� ауыл шаруа-
шылы
ы саласында
ы т�жіри-
бесіне с�йеніп дайындалатын 
ты�айт�ыштар да�ыл т�рлеріні� 
саны мен сапасына �сер етеді. 
Б�рінен б�рын, да�ылды� �ой-
мада са�тау мерзімін �зартады. 
Бізде жылыжай шаруашылы
ына 
ж�не тамшылатып суару
а ар-
нал
ан рецепт бойынша с�йы� 
ж�не сусымалы ты�айт�ыш�а 
жататын 25 атау ж�не 500-ден 
астам т�рі бар. Онымен топы-
ра�ты� ��нарын арттыру
а 
болады, – деп таныстырды.

Міне, нары�та
ы с�ранысты 
�теуге «Paving Stone Company» 
ЖШС т�уекел етіп, жа�а �ндіріс 
орнын ��ру
а 5,9 миллиард те�ге 
инвестиция ��йды. 4 мы� шаршы 
метр аума��а �амтитын �ндіріс 
орны автоматтандырыл
ан. 
Арты�шылы
ы – �ндірістен 
шы��ан суды �айта ��деп, �ол-
данады, �рі �німді т�рлі-т�спен 
шы
арады. 

– ��рама темірбетон ж�не 
бетон конструкциялары мен 
б�йымдарын �ндіреміз. 70 адам-
ды ж�мыспен �амтып отырмыз. 
Т�улігіне 5 мы� шаршы метрге 
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Су тасқынынан зардап шеккен аймақтардағы жұмыс қызу жалғасып жатыр. 
Қарғын су Астана маңындағы елді мекендерге де қауіп төндірді. Осыған орай, 
елордалық құтқарушылар Қостанай облысынан келген әріптестерімен бірге 
бас қалаға жақын орналасқан ауылдардағы судың алдын алуға көмектесуде.

ҚАЛА МЕН САЛА

Астана �аласы Т�тенше 
жа�дайлар департаменті 
баспас�з �ызметіні	 ха-
барлауынша, «Астана �ала-
сын Есіл �зеніні	 су тас�ы-
нынан �ор�ау» объек тісіні	 
толтырылуына ж�не Есіл 
�зені арнасыны	 де	гейіне 
т�ра�ты негізде мониторинг 
ж�ргізеді. Б�гінде елор-
дада су тас�ыны жа�дайы 
штатты� режимде �туде, 
жа�дай т�ра�ты.

Былтыр �ырк�йекте 
астанада су тас�ыны �аупі 
бар учаскелер комиссия 
тексеруінен �тіп, 20 учаске 
бойынша аудан �кімдеріне 
�ажетті шаралар �абылдау 
туралы �сыным берілген 
болатын. Соны	 ар�асын-
да бас �ала�а �лкен �ауіп 
т�нген жо� еді. Дегенмен 
�ар�ын су �ала ма	ында�ы 
елді мекендерге �ауіп т�н-
діріп т�р.

ЖІБЕК ЖОЛЫ – 
ЖІТІ БА�ЫЛАУДА

А�мола облысы Т�-
тенше жа�дайлар депар-
таментіні	 ресми �кілі 
Ерсайын �ойшыбаевты	 
айтуынша, �азіргі та	да 
Аршалы ауданында�ы су 
тас�ынына �арсы ж�мыс-
тар �ызу ж�ріп жатыр.

– Жібек жолы ауылы 
№6 ша�ын ауданыны	 
ма	ында еріген су де	-
гейіні	 жо�арылауына 
байланысты т�р�ын �й-
лерді су басу �аупі туын-
дады. Жер білігін т�р�ызу 
ж�не ны�айту ж�мыстарын 
жал�астыру �шін жер-
гілікті ат�арушы орган-
дар дереу 18 КамАЗ, 13 
тиегіш, 6 экскаватор мен 
бульдозер м�лшерінде 
к�штер мен ��ралдарын 
ж�мылдыр�ан болатын. 
Б�гінде б�л елді мекен-
де �ар�ын суды	 алдын 
алу ба�ытында белсенді 
ж�мыс ж�ріп жатыр. Ауа 
райыны	 к�рт суытуына 
�арамастан, ауыл адам-
дары �ызу е	бек етуде. 
Сонымен �атар �ара�анды 
�аласы ТЖД 30 адам ж�не 
1 техника к�штері мен 
��ралдары, сондай-а� 
�Р ТЖМ №52859 �скери 
б�лімшесінен 21 адам, 1 
техника ж�не Астана �а-
ласынан 6636 �Р �лтты� 
�ланнан 70 адам, 2 техника 
келді. 2300 тонна инертті 
материал �келінді, 35 мы	 
�ап дайындалып, т�селді. 
Су тас�ынына �арсы ж�-
мыстарды ж�ргізу �шін 
жергілікті т�р�ындардан 
200 адам мен 55 ерікті де 
к�мекке келгенін атап 
�ткен ж�н, сондай-а� олар 
�скери �ызметшілер мен 
��т�арушылар�а ысты� 
шай мен ысты� тама� �зір-
леп, ал�ысын білдірді. Ауыл 
адамдары ��т�арушыларды 
ысты� тама�пен �амтама-

ТАСҚЫНМЕН КҮРЕС 
ТОЛАСТАҒАН ЖОҚ

сыз етуде, – деді Ерсайын 
�ойшыбаев.

Су тас�ынына �арсы 
ж�мыстар т�улік бойы 
ж�ргізілуде ж�не жергілікті 
ат�арушы органдарды	, 
сондай-а� Аршалы ауда-
ны Т�тенше жа�дайлар 
бас�армасыны	 т�ра�ты 
ба�ылауында. Дегенмен 
жергілікті ж�ртшылы� 
ала	даулы. «Егер уа�ы-
тында к�мек келмесе, су 
�ала�а жетіп баруы м�мкін» 
дейді т�р�ындар.

Астана �аласына жа�ын 
орналас�ан Жібек жолы 
ауылыны	 ма	ында еріген 
�арды	 суы к�н жылын�ан 
сайын к�теріліп жатыр. 
�азір елді мекенні	 т�р�ын-
дары екі �ол�а бір к�рек 
�стап, суды то�тату �шін 
�аптар�а топыра� салып, 
дамба т�р�ызуда. Екі к�н-
нен бері б�л ж�мыс�а Аста-
надан да азаматтар келіп, 
к�мектесіп ж�р. Соны	 
бірі – «Жастар рухы» мен 
«Астана жастары» �оз�алы-
сыны	 150-ге жуы� еріктісі.

�азір Жібек жолы 
ауылыны	 ма	ында еріген 
су де	гейіні	 к�терілуіне 
байланысты т�р�ын �йлерді 
су басу �аупі бар. Осы�ан 
орай, Астана �аласыны	 
�кімдігі �ор�аныс ��рылы-
сын салу �шін барлы� �а-
жетті техниканы, инертті 
материалдар мен топыра� 
салын�ан �апшы�тарды 
�келді. Дегенмен жергілікті 
т�р�ындар �леуметтік желі-
де Жібек жолы ауылына 
к�мек �олы �лі жетпей 
жат�анын ал�а тартып 
отыр. Оларды	 айтуынша, 
егер б�гін-ерте	 Астана-

дан суды то�тату�а к�мек 
келмесе, су Жібек жолы 
мен К�йгенжар ауылын 
шайып кетуі м�мкін.

Б��ан дейін Астана 
�аласыны	 іргесінде ор-
налас�ан �оянды мен Та-
лапкер ауылдары, �осшы 
�аласыны	 ма	ында�ы 
Тайт�бе елді мекені де 
суды	 астында �ала жаз-
да�ан еді. Б�л ауылдарда 
�ыс бойы жинал�ан �ар 
уа�ытында сырт�а шы�а-
рылмай, т�р�ындарды	 
ж�ріп-т�руына кедергі 
келтіріп, �бігерге т�сірген 
болатын.

«Енді Жібек жолы суын 
то�татпаса, онда су дала 
ар�ылы �тіп, барлы� елді 
мекенді су басуы ы�тимал. 
Су К�йгенжар�а жа�ын-
дады, Есіл толып кетті» 
деді ауыл т�р�ындары. Ал 
сала мамандары Астана 
�аласын су басу �аупі жо� 
деп сендірді. Тас�ынды 
болдырмау �шін елорда 
іргесіндегі Тайт�бе ауылын-
да жа�алауды биіктету, 
суды тез �ткізу �шін к�пір 
б�зу сия�ты ж�мыстар 
ж�ргізіліп жатыр.

АТБАСАРДА�Ы АХУАЛ 
АЛА�ДАРЛЫ�

А�мола облысына �а-
расты Атбасар �аласында 
Жабай �зені арнасынан 
асып, ауданда т�тенше 
жа�дай жарияланды. М�ны 
аудан �кімі Аманбек �ал-
жанов м�лімдеді.

Облысты� ТЖ депар-
таментіні	 ресми �кілі 
Ерсайын �ойшыбаевты	 
айтуынша, т�тенше жа�дай 

мамандары мен жергілікті 
т�р�ындар бірлесіп суды	 
жолын б�геу ж�мыстарын 
�ол�а ал�ан. Инертті ма-
териалдар дайында�ан. 
Б�л ж�мыстар�а ��т�а-
рушылар мен �скерилер 
ж�мылдырылып, еріктілер 
де атсалысуда.

– Атбасарда�ы жа�дай 
жіті ба�ылауда. Т�р�ындар-
ды эвакуациялау, нысандар 
мен т�р�ын �йлерді �ор�ау 
шаралары ж�ргізілуде. 
�азіргі уа�ытта мотопом-
паларды	 к�мегімен ері-
ген суды сору ж�мыстары 
ж�ргізілуде. Азаматты� 
�ор�ауды	 мемлекеттік 
ж�йесіні	 400-ден астам 
адамы мен 100 техникасы 
ж�мылдырылды, – деді 
ресми �кіл.

Астана�а жа�ын б�л 
елді мекенді былтыр да 
су басып, жергілікті ж�рт-
шылы�ты біраз �бігерге 
сал�ан болатын. Сол кезде 
де т�тастай к�шелер су�а 
батып, т�р�ындар бас-
панасынан шы�а алмай 
�ал�ан еді. �кініштісі, 
жылда �айталанса да, 
жергілікті �кімдік су тас-
�ыныны	 алдын алу�а 
�арсы еш амал-айла таба 
алар емес.

Ресми деректерге с�-
йенсек, 2014 ж�не 2017 
жылдары Атбасар �ала-
сында су тас�ыныны	 сал-
дары аса �атты болды. 
2014 жылы 554 �й су�а 
кетсе, 2017 жылы 600-ге 
жуы� т�р�ын �йді су басып, 
жарамсыз к�йге т�скен. 
Бюджет �аржысы шы�ында-
лып, �йін м�лдем �алпына 
келтіруге болмайтындар�а 
жа	адан баспана салын�ан. 
Д�л осы жылдары Жабай 
�зеніні	 арнасы 6 метрге 
дейін к�теріліп, шекті ме-
жеден екі есе асып кетті. 
Дегенмен б�л жылдары 
тас�ын суды	 �атері аса 
к�шті бол�анмен, су �зенге 
таяу орналас�ан т�р�ын 
�йлерді �ана шай�ан. Ал 
биыл атбасарлы�тар аса 
�атты ала	дап отыр. �йт-
кені б��ан дейін еш�ашан 
су баспайтын Жабай �зені-
нен шеткері орналас�ан 
к�шелер мен аудандарды 
да су басып, аулалар�а, 
оны	 ішінде кейбір жер 
�йлерге дейін су кірген.

�ОЯНДЫДА ЖА�ДАЙ 
�АЛЫПТЫ

Наурыз айыны	 со	ын-
да Астана ма	ында�ы �оян-
ды ауылын да су басты. Б�-
гінгі та	да су �аупі сейілді 
ме? �азіргі ахуал �алай? 
Биыл неге елді мекен су 
астында �алды? Т�тенше 
жа�дай �ызметкерлері 
�андай ж�мыс ат�арып 
жатыр?

Т�тенше жа�дайлар 
министрлігіні	 м�ліметін-
ше, �ояндыдан биыл 150 
мы	 текше метр �ар шы�а-
рылып, 100 мы	 текше 
метрге жуы� еріген су тар-
тылды. А�мола облысы 

Гүлбаршын 
ӨКЕШҚЫЗЫ

мен Астана �аласы ТЖД 
ж�не жергілікті ат�арушы 
органны	 35 техникасы, 
100-ден аса адам ж�не 41 
мотопомпа ж�мылдырыл-
ды. �азіргі та	да жа�дай 
�алыпты.

2004 жылы �оянды 
ауылында 58 �й болса, 
�азіргі та	да 5 мы	�а 
жуы�тады. Ауылда 180 
ша�ырым�а созыл�ан жол 
ж�не 108 к�ше бар. Со-
нымен бірге �ояндыда 40 
мы	�а жуы� халы� т�рады. 
Ауылда жедел эвакуация-
лан�ан адамдар жо�. Ауыл 
�кімі Ба�ытхан Солтанбай 
ауылда�ы жа�дайды	 неден 
шы�ып отыр�анын айтып 
берді.

– К�п фактор бар. 
Соны	 бірі – �ояды бас 
жоспарсыз ��рыл�ан 
ауыл. Елді мекенні	 бас 
жоспары тек 2018 жылы 
�ана бекітілді. Ауылды	 
к�птеген �йі тасжолдан 
т�мен орналас�ан. Был-
тыр 16 ша�ырым�а жуы� 
жол салын�ан болатын. 
��рылыс нормалары мен 
арнайы стандарттары 
са�талмай �йлер салына 
берген. Жалпы ауыл ал-
дымен инфра��рылым 
�алыптасып, кейін �ана 
�олданыс�а берілуге тиіс, 
ал �оянды – олай ��рыл-
ма�ан елді мекен. К�біне 
жол жиегінде т�р�ан �й-
лерді	 іргесінен су кіріп 
жатыр. Оны	 �стіне фунда-
менті де биік салынба�ан. 
Т�тенше жа�дай �ызмет-
керлері ж�мылып, су басу 
�аупі бар к�шелерді	 суын 
сор�ызып жатыр, – деді 
�оянды ауылыны	 �кімі.

Сонымен �атар �кім 
б�кіл м�селе жолдан бас-
талып отыр�анын айтты. 
�йткені ауыл ��рыл�аннан 
бері за	сыз айма��а �й 
сала берген т�р�ындар 
бар. Тіпті кейбірі �йін 
за	дастырып ал�ан. Б�л 
�з кезегінде толы� ауыл 
жоспарыны	 ��рылуына 
кесірін тигізуде.

– �ояндыда�ы �арды то-
лы� шы�ару �шін облыстан 
кемі жарты миллиард�а 
жуы� �аржы б�лінуге тиіс. 
Биыл �ар шы�ару�а 55 мил-
лион те	ге �арастырыл�ан. 
Біра� б�л азды� етеді. Ал-
да�ы уа�ытта ауданды� 
м�слихат б�л м�селені 
�ол�а алып, бюджетімізді 
к�бейтсе дейміз. �азіргі 
та	да ахуал т�ра�тан-
ды. ��т�ару ж�мыстары 
ты	�ылы�ты ж�ргізілуде, 
– деді ауыл �кімі.

�ала ма	ында�ы бар лы� 
елді мекенде ��т�арушылар 
жергілікті т�р�ындармен 
ж�не �лтты� �ланны	 
сарбаздарымен бірлесіп, 
т�улік бойы тынымсыз 
е	бек етуде. Олар �ажетті 
техникамен ж�не ��рал-
дармен толы�тай �амтама-
сыз етілген. Мамандарды	 
м�лімдеуінше, б�гінгі та	да 
барлы� елді мекенде жа�дай 
ба�ылауда, біра� су тас�ы-
ны �аупі �лі де са�талуда.

Қала маңындағы барлық елді мекенде 
құтқарушылар жергілікті тұрғындар-
мен және Ұлттық ұланның сарбазда-
рымен бірлесіп, тәулік бойы тынымсыз 
еңбек етуде. Олар қажетті техникамен 
және құралдармен толықтай қамтама-
сыз етілген. Мамандардың мәлімдеуін-
ше, бүгінгі таңда барлық елді мекенде 
жағдай бақылауда, бірақ су тасқыны 
қаупі әлі де сақталуда
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Дүйім елді әбігерге 
салған қарғын судың 
 азабы-ақ есімізді танды-
рып, бүтіндей ырғақты 
тірлігімізден айырды. Ал 
мұның қасында біздікі ән-
шейін ғана кемшілік. Осы 
«әншейін ғана кемшіліктің» 
кейін, жүре келе ұлттық 
проблемаға айналып шыға 
келетінін көріп-біліп жүр-
гелі қашан...

Иә, балабақшаның же-
тіспейтіні – ежелгі «сыр-
қаттың» бірі. Күн сайын 
дамудың даңғыл жолына 
түскен Астанамызда, шүкір, 
балабақшалар салынып-ақ 
жатыр, бүлдіршіндер 
топ-тобымен қабылда-
нып-ақ жатыр. Әйтсе де 
балабақша жетімсіз. Себебі 
жұрттың бәріне аян, үлкен 
қалаға қоныс аударып, тір-
шілігін жаңаша бастағысы 
келетіндердің қарасы қалың 
және бұл ағысқа тосқауыл 
қою мүмкін емес. Біздің 
де айтпағымыз осы таныс 
«жыр». Қаланың күн батыс 
бөлігіндегі жаңа ауданда-
мыз. «Театральный» тұрғын 
үй мекенжайының сәу-
лет-құрылысы жұтынып-ақ 
тұр. Қоныстанғанымызға 
екі-үш жыл. Көшенің аты 
әлі толық айқындалмаған, 
Е-67, №6-үй. Тұрғын үйге 
280 пәтер қоныстанған. 
Бір ауыл. Сол бір ауылдағы 
балабақша жайы қиын-ақ. 
Жо-жоқ, жекеменшік ба-
лабақша деген жетерлік. 
Осы үйдің астыңғы қабаты-
на қоныстанған бір емес, 
төрт бірдей жекеменшік 
балабақшаның жарнамасы 
көз сүріндіреді. Бәрі бар. 
Керек пе, қалауыңыз білсін, 
балаңызды орыс, неміс, 
ағылшын тобына бергіңіз 
келе ме, «па жалста!» Тек 
қанша сандалсаң да осы 
балабақшалардың бірде- 
бірінен қазақ тобын кез-
дестіре алмайсыз.

Еріккеннен емес, жаны-
мыз ауырғандықтан, бала-
бақша меңгерушілерімен 
тілдесіп көрдік. Олардыкі 
жаттанды бір жауап: «қазақ 
тобына ана-аналар бала-
ларын бергісі келмейді!» 
Шылғи өтірік, көрші-көлем-
мен де пікірлестік, олар: 
«қайтеміз, амалымыз жоқ, 
ертеңді-кеш жұмыстамыз, 
қазақ тобы болмаса да мына 
жер тиіп тұр, уақытымызды 
алмайды, ыңғайлы» деп 
жүре жауап береді. Бізді 
құртқан осы «амалымыз 
жоқ!» Республика халқының 
80 пайыздан астамы қазақ 
екенін, жер иесі, атамекен 
иесі қазақ екенін дереу 
естен шығарып аламыз 
да, «амалымыз жоқ» деп, 
дауыл соқпай, жасын ұр-
май пұшайман, бейшара 
қалыпқа қалай түскенімізді 
байқамай да қаламыз. Осы 
бейшаралық түбімізге та-
лай мәрте жетсе де, осы 
келеңсіздіктен тістесіп, әлі 
айырылмай келеміз.

Қазақ тілінің болашағы 
туралы мәселе туындай 
қалса мінбеге шығып, екі 
білекті сыбанып тебірене 
сөйлейміз. 280 пәтерлік 
тұрғын үйдегі жағдай әлгі-

дей болғанда тіл тағдыры, 
ана тіліміздің тағдыры 
қайтіп шешілмек, қайтіп 
өз жемісін бермек? Бү-
гін балабақшаға барған 
сәби – ертең мектеп та-
балдырығын аттайтын 
оқушы, еліміздің келешегі. 
Еліміздің келешегіне «амал-
дың жоғынан» кедергілерді 
қолдан туындатамыз, бар 
мүмкіндікті пайдалана 
білмейміз. Құқығымызды 
қорғауға келгенде баяғы 
құлдық психология шең-
берінен батпақтап шыға 
алмай жатамыз. Орыс, 
неміс, ағылшын топтары 
бар төрт бірдей балабақ-
шадан жалғыз қазақ тобын 
кездестіре алмау неткен 
сұмдық?! Сорақылықтың 
көкесі! Ал сол төрт бірдей 
балабақшаның кейбір ие-
лері өзге ұлт өкілдерінен. 
Оларға қазақ тілінің тағды-
ры «пішту»! Көбіне-көп ай 
сайын тиесілі қаражатты 
жинап алып, шетелде де-
малыста жүреді.

Айтпасаң аузың күйе-
тін тағы бір жағдай, бір 
үй дің астыңғы қабатын-
дағы осынша жекеменшік 
балабақшаларды ашуға 
кім рұқсат берді екен деп 
ойлайсың. Қалалық Білім 
басқармасы ма, аудандық 
әкімдік пе? Сондағы ұлтқа 
жаны ашитын азаматтар 
ең болмаса: «сіздер қазақ 
тобын ашамысыздар?» деп 
неге сұрамайды? Дәл осы 
уақытта мұндай сұрақтың 
қойылуы да ерсі, жаңадан 
ашылған, жекеменшік 
болмақ түгілі, тағы бір-
нәрсе болса да, қазақ тобы 
туралы сөз қозғау ұяттың 
ұяты! Бұл – табиғи түрде 
айтқызбай жүзеге асатын 
құбылыс. Осы төрт бірдей 
балабақшаның балалар 
ойнайтын алаңы жоқ. Бәрі 
бір сәтте тұрғын үйдің 
ауласына лап береді. Төрт 
балабақшаның әрбірінен ең 
кемі 20 баладан шыққанда, 
80 бала ауланы «жаулап» 
алады. Тұрғындар бейша-
ра, әлгі балабақшалардың 
балалары қашан құмардан 
шығып ойнап біткенше бүл-
діршіндерін үйінде «қамап» 
отырады. Бірде болмаса, 
бірде «ауру, тұмау» жұғып 
қала ма деп қауіптенеді. 
Ал тұрғын үйді екі жыл 
кешіктіріп берген «Аста-
натрансстройдың» есебі 
түгел. «Бұл үйдің ауласын-
дай кең аула еш жерде жоқ, 
таза кірпіштен соғылған 
керемет үй» деп жарна-
малайды. Тұрғындарды 
да соған иландырды. Егер 
үйдің төменгі қабатында 
төрт бірдей балабақша 
ашылады дегенде ешкім 
бұл үйдегі пәтерді, алтын 
болса да сонша қаражат 
шығарып, сатып алмас 
еді. Бірақ олардың қазір 
құйрығын ұстай алмайсың! 
Іс бітті, қу кетті...

«Театральный» ТК 
тұрғындары атынан – 

Қуаныш ЖИЕНБАЙ,
жазушы, Қазақстан-

ның еңбек сіңірген 
қайраткері

ҚАЗАҚ ТОБЫ ЖОҚ 
ТӨРТ БІРДЕЙ 
БАЛАБАҚША

Аяқ астынан «Америка» ашайық деген 
ниет жоқ. Бұл – талай мәрте айтылған, 
талай мәрте жазылған таныс тақырып. 
Біздікі – ел есінде жүрсін деген азды-көпті 
ескертпе. Қазір біздің айтпағымыздан 
да сорақы құбылыстар тұс-тұстан тісін 
ақситып, анталап тұрған жоқ па?! 

МЕКТЕП 
ЕҢ ҚАУІПСІЗ
ОРЫН БОЛУЫ ТИІС

Білім беру ұйымдарында 
ба  лалардың қауіпсіздігін қам-
тамасыз ету мәселесі – басым 
бағыттың бірі. Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
айтқандай, мектеп ең қауіпсіз 
жер болуы тиіс. Бүгінгі таңда 
қаладағы барлық мемлекеттік 
білім беру ұйымы автоматты 
өрт дабылы жүйесіне қосылып, 
толығымен цифрлық бейне-
бақылаумен, турникетпен және 
І санатты лицензиясы бар күзет 
кәсіпорындарымен қамтамасыз 
етілген. Сондай-ақ барлық ка-
мера мен дабыл түймесі жедел 
басқару орталығына қосылған.

Басқарма тарапынан білім 
беру ұйымдарының аумағында 
және 1 км радиуста кірме жол-
дар мен ашық кәріз құдықтары 
(люктер) бойынша мониторинг 
жүргізілді. 2023-2024 оқу жылы-
ның басынан барлық білім беру 
ұйымында Төтенше жағдайлар 
департаменті мамандарымен 
бірлесе отырып, табиғи және 
техногендік сипаттағы төтенше 
жағдайлар кезінде қызметкерлер 
мен оқушылардың іс-әрекеті 
бойынша 120 тренинг өтті.

Жаз маусымы басталар ал-
дында аудан әкімдіктерімен, 
аудандық Төтенше жағдайлар 
департаменттерімен және Төтен-
ше жағдайлар басқармасымен 
бірлесіп, ойын алаңдарын, спорт 
ғимараттарын, ғимараттарды, 
ашық люктерді, балалардың 
шомылу орындарын, аттрак-
циондарды және т. б. бойынша 
тексеру жұмыстары жүргізіледі.

2024 жылы ақпан айында 
әкімдікте білім беру ұйымда-
рындағы және одан тысқары 
қауіпсіздік мәселелері бойынша 
ҚР Оқу-ағарту министрлігінің 
Балалардың құқықтарын қорғау 
комитеті, прокуратура, Полиция 
департаменті және басқа да 
мүдделі органдардың бірлес-
кен отырысы өтті. Балалар-
дың қауіпсіздік мәселесі қала 
әкімінің үнемі бақылауында 
болғандықтан, барлық мүдделі 
органдарға бірқатар тапсырма 
берілді:

– Қалалық мектеп психолог-
тарының санын 200-ге (228-ден 
428-ге), қорғаншылық және 
қамқоршылық қызметкерлерінің 
санын екі есеге арттыру.

БАЛА ҚАУІПСІЗДІГІ

– Қамқоршылық қызметінің 
тиімді жұмыс істеуі үшін мем-
лекеттік әлеуметтік тапсырыс 
шеңберінде үкіметтік емес 
ұйымдарға нашақорлықтың 
алдын алу, кәмелетке толмаған-
дардың құқығын қорғау және 
ата-анасының қамқорлығынсыз 
қалған балалар, жетім бала-
ларға арналған қалалық білім 
беру ұйымдарының түлектерін 
интернаттан кейінгі қолдау-
ға бағытталған іс-шараларға 
тарту жұмыстары жүргізіледі. 
Сондай-ақ кәмелетке толмаған-
дардың жыныстық қол сұғыл-
маушылыққа қарсы қылмыстар-
дың алдын алу, отбасындағы 
келеңсіздіктерді ерте анықтау 
жұмыстары да қамтылған.

ҚҰҚЫҚ 
БҰЗУШЫЛЫҚТЫҢ
АЛДЫН АЛУ

Бүгінде басқарма құқық 
бұзушылықтың алдын алу жұ-
мыстарын күшейтіп отыр. Тек 
2024 жылдың басынан бері про-
филактикалық кеңестердің 420 
отырысы өтті, бұл 2023 жылмен 
салыстырғанда 180 пайызға 
көп (2023 жылы – 1064, 2023 
жылдың наурызында – 150).

Қазіргі уақытта ювеналды 
полиция бөлімшесінде 135 (138) 
кәмелетке толмаған жасөспірім 
есепте тұр, бұл 2,2 пайызға 
төмендегенін көрсетеді, 363 
(309) оқушы мектеп есебін-
де тұр, 17,5 пайызға өсті, бұл 
білім беру ұйымдарында про-
филактикалық жұмыстардың 
күшейгенін аңғартады.

Есепке алынған кәмелетке 
толмағандармен жұмыс жеке 
жоспар бойынша жүреді. Әрбір 
мектеп оқушысы мен колледж 
студентіне әлеуметтік портрет 
жасалды.

Барлық жалпы білім беретін 
мектепте қосымша білім беру 
ұйымдарының 135 филиалы 
жұмыс істейді, оларда 213556 
оқушы білім алады. Сондай-ақ 
мектептерде жұмыс істейтін 
үйірмелерге 84377 оқушы тар-
тылған. Елордалық оқушы-
лардың 81,5 пайызының бос 
уақытын ұйымдастыруда.

124 білім беру ұйымының 
(98 мектеп және 26 колледж) 
базасында «Жас сарбаз» әске-
ри-патриоттық қоғамдық 
қозғалысының жанынан 85 
әскери-патриоттық клуб жұмыс 
істейді.

Кәмелетке толмағандар 
арасында құқықтық мәдениетті 
арттыру мақсатында іс-шаралар 
(сабақ, әңгімелесу, лекция, 
сауалнама, конкурс, кездесу) 
өтеді.

2022 жылдан бастап «Қа-
уіпсіздік сағаты» ведомство-
аралық өзара іс-қимыл жобасы 
жұмыс істейді (прокуратура, сот, 
төтенше жағдайлар қызметі, 
денсаулық сақтау басқарма-
сы, полиция бөлімдері және 
т. б.). Бүгінде 32 мектепте 
және 8 колледжде іс-шаралар 
өтіп, 16 мыңнан астам ата-ана 
қамтылды.

СУИЦИД ПЕН 
БУЛЛИНГТІҢ
СЕБЕБІ НЕ?

Қаланың 5 ауданында оқу-
шылар мен ата-аналарға тегін 
психологиялық және консуль-
тативтік көмек көрсету үшін 
кабинеттер ашылды. Жыл ба-
сынан бері 142 бала мен 156 
ата-ана консультациядан өтті. 
Сонымен қатар қалалық пси-

жоспарлануда. Осы мақсатта 
қанатқақты жобаға 5 мектеп 
енді (Алматы ауданындағы 
№72 мектеп, Байқоңыр ауда-
нындағы №16 мектеп, Нұра 
ауданындағы №79 мектеп, 
Есіл ауданындағы №24 мек-
теп, Сарыарқа ауданындағы 
№6 мектеп).

Осы бағдарлама аясында 
бұзақылықтың алдын алу және 
азайту (сабақтарды өткізу, 
тақырыптық міндеттер, бірлесіп 
оқу), қорқытудың анықталған 
жағдайын шешу бойынша ша-
ралар қабылданады. Сондай-ақ 
мұғалімдерді оқушылардың 
қорқыныш дәрежесін анықтау 
дағдысына үйрету жоспарла-
нуда.

АСХАНАНЫҢ
АС МӘЗІРІ 
ҚАНДАЙ?

Елордадағы 102 жалпы білім 
беретін мемлекеттік мектепте 
214 мыңнан астам оқушы білім 
алуда, оның ішінде 100 пайыз 
бастауыш сынып оқушылары 
мен халықтың әлеуметтік осал 
топтарындағы балалар тегін 
ыстық тамақпен қамтылған.

Медицина университетімен 
бірлесе перспективалық мау-
сымдық (жаз-күз, қыс-көктем) 
екі апталық ас мәзірі әзірленіп, 
бекітілді.

Мектептерде қамқоршылық 
кеңесі, ата-аналар комитеті, 
мектеп әкімшілігі, медицина 
қызметкерлері өкілдерінің 
қатысуымен тамақтанудың 
сапасын бақылайтын комис-
сиялар құрылды. Сондай-ақ 
Астана қаласының азық-түлік 
сапасын бақылау жөніндегі 
ведомствоаралық сараптау 
тобы құрылды.

Азық-түлік сапасын бақылау 
жөніндегі ведомствоаралық 
сараптау тобы тамақтану сапа-
сын бақылау комиссияларының 
қызметіне жүйелі мониторинг 
жүргізеді және мектеп оқушы-
ларының тамақтануын тиімді 
ұйымдастыру бойынша шаралар 
қабылдайды.

ЖАЗ МАУСЫМЫ БАСТАЛАР АЛДЫН-
ДА АУДАН ӘКІМДІКТЕРІМЕН, АУДАН-
ДЫҚ ТӨТЕНШЕ ЖАҒДАЙЛАР ДЕПАР-
ТАМЕНТТЕРІМЕН ЖӘНЕ ТӨТЕНШЕ 
ЖАҒДАЙЛАР БАСҚАРМАСЫМЕН БІР-
ЛЕСІП, ОЙЫН АЛАҢДАРЫН, СПОРТ 
ҒИМАРАТТАРЫН, ҒИМАРАТТАРДЫ, 
АШЫҚ ЛЮКТЕРДІ, БАЛАЛАРДЫҢ 
ШОМЫЛУ ОРЫНДАРЫН, АТТРАК-
ЦИОНДАРДЫ ЖӘНЕ Т. Б. БОЙЫНША 
ТЕКСЕРУ ЖҰМЫСТАРЫ ЖҮРГІЗІЛЕДІ

хологиялық қолдау орталығын 
ашу жоспарлануда. Аталмыш 
орталық диагностикалық, тү-
зету-дамыту, консультативтік 
және психо-профилактикалық 
қызметтерді көрсетеді.

Мектептер мен колледждерде 
психологпен тікелей байла-
нысып, кеңес алуға мүмкіндік 
беретін QR-кодтары бар ақпа-
раттық белгілер орнатылған. 
Балалар мен олардың ата-анасы 
сұрақтарға жауап ала алады, 
сонымен қатар студенттер ара-
сында туындайтын мәселелер 
бойынша әрекет ете алады.

Биыл білім беру ұйымда-
рында бұзақылыққа қарсы 
бағдарламаны жүзеге асыру 

Ағымдағы оқу жылында ве-
домствоаралық сараптау тобы 
білім беру ұйымдарындағы 
тамақтану сапасын бақылау 
жөніндегі комиссияларға ар-
налған семинар-кеңес өткізді.

Сәуірдің 11-інен бастап ве-
домствоаралық сараптау тобы 
білім беру ұйымдарындағы 
тамақ сапасын қамтамасыз 
ету мақсатында мониторинг 
жүргізеді. Қазіргі кезде мектеп 
асханаларындағы тағамның 
сапасы үнемі бақылауда.

Қасымхан СЕНҒАЗЫЕВ,
Астана қаласы

Білім басқармасының 
басшысы

БАСТЫ МӘСЕЛЕ –
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ПЕТИЦИЯНЫҢ 
МАҢЫЗЫ НЕДЕ?

Цифрланған әлемнің негізгі 
нышаны – интернет. Әлемнің 
озық елдері 5G, 6G, 7G дамы-
туға күш салуда. Бүгінде 5,35 
миллиард адам интернетті 
тұрақты пайдаланады. Бұл – 
әлем халқының 66,2 пайызы. 
Әрі жыл сайын интернетті 
қолданушы саны 97 миллион 
адамға көбейеді. Яғни интернет 
– сұранысқа ие сала. Осыдан-ақ 
онлайн-петицияның маңызын 
түсінуге болады. 

Петиция – билікке белгілі бір 
топтың талап-өтінішін онлайн 
жеткізу жолы, үндеудің пәр-
менді түрі. Мемлекеттік және 
әкімшілік органға жазбаша жі-
берілетін ұжымдық өтініш беріп, 
маңызды қоғамдық мәселелерге 
әсер етіп, оң қорытындыға қол 
жеткізу құралы. 

Петиция пәрменді болуда 
көтерілген идеяны қолдап, оған 
қол қойған адамдардың саны 
көп болғаны дұрыс. Әйтпесе 
құзырлы органдар өтінішті еле-
меуі мүмкін. Өтінішті арнайы 
интернет-платформа арқылы 
қағаз түрінде де, электронды 
түрде де береді. Өтініш тіркел-
геннен кейін белгіленген бір 
уақытта жауап беріледі. Бұл 
мемлекеттердің демографиялық 
ұстанымына сай жүргізіледі. 

Интернет қажетті қол жинау-
ды айтарлықтай жеңілдетіп, 
азаматтар мен мемлекеттік қыз-
меткерлер арасындағы диалогты 
жеңілдетеді әрі жақсартады. 
«Халықтың үніне құлақ асатын 
мемлекет» тұжырымдамасын 
іске асыруда онлайн-петицияны 
қолдау және қолдану маңызды.

2020 жылы Президент 
Қасым- Жомарт Тоқаев Жол-
дауында Үкіметке онлайн- 
петицияларға арналған бірыңғай 
портал құрып, оның құқықтық 
нормативтік базасын жасауды 
тапсырған-ды.

 Заң ғылымдарының док-
торы, профессор, Қазақстан-
ның құрметті заңгері Марат 
Қоғамовтың сөзінше, петиция 
– халықтың билікке ықпал 
етудің бір құралы. Ал қоғам 
белсендісі Қуаныш Есқабылов 
«Петиция – халықтың үні мен 
арманы көрініс табатын үн-
деу. Петиция жазу мәдениеті 
дамыған жағдайда, билік пен 
халық арасында ашық диалог 
орнайды» деді. 

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
ТӘЖІРИБЕ 

Петиция қозғалысы Еуропа-
да қалыптасып, даму жолына 
түсті. 2006 жылы Ұлыбритания 
азаматтардың билік органда-
рына өтініш беруді заңмен 

ПЕТИЦИЯ
ДЕМОКРАТИЯ НЫШАНЫ МА?

Сәуір айынан ел азаматтары мемлекеттік және өкілді органдарға 
 онлайн-петиция жолдап, елдік істерге араласуына мүмкіндігі бар. Тіпті 
50 мың қол жинаса, Үкіметке ықпал етудің орайы келді. Бұл бастама – 
азаматтық қоғамды дамытып, «Халық үніне құлақ асатын мемлекет» 
тұжырымдамасын іске асырудың бір жолы. Заң қалай іске асады, 
әлем елдерінің тәжірибесі қандай? Біз осы сұрақтарға жауап іздедік.

реттеп, мемлекеттік деңгейде 
онлайн-петиция платформасын 
іске қосты. Бұл елде 200 азамат 
үн қосқан петицияны мемле-
кеттік органдар қарайды. Егер 
10 мың қол жиналса үкімет дең-
гейінде, 100 мың қол жиналса 
парламент депутаттарының 
талқылауына жіберіледі. 

Ұлыбританияда интер-
нет-қолтаңбаның ең үлкен 
жетістігі – автокөлік жүр-
гізушілерінікі. Олар жолды 
пайдаланғаны үшін ақы төле-
меуді талап етіп, онлайн-пе-
тицияға 2 миллионға жуық 
адам қол қойды. Нәтижесінде 
заң жобасын депутаттар кері 
қайтарды. 

Францияда петиция ұлттық 
жиналыстың тиісті комитетін-
де қаралады. Ал Германияда 
арнайы петициялар комитеті 
жұмыс істейді. Онда жылына 
50 мыңға дейін азаматтың 
өтініші қаралады. Егер петиция-
ға 50 мың адам дауыс берсе, 
ондай ұсынымдар Бундестагқа 
жіберілетін петиция комис-

сиясының ашық отырысына 
шығарылады.

Демократиялы елдердің 
 конституциясында азаматтар-
дың бастамасын қарап, оған 
жауап беруімен бағалы. Мысалы, 
Португалия, Шотландия және 
Люксембургте петициялар 
Парламенттің веб-сайтында 
жарияланады. Сербия консти-
туциясында азаматтар өтініш 
беруге және жауап алуға құқығы 
бар деп айқын көрсетілді. 

2012 жылдан бастап жұмыс 
істейтін еуропалық азаматтық 
бастаманың сайтында: «Еуропа-
лық Одақ азаматтары Еуропалық 
комиссияның атына өз өтінішін 
жібере алады әрі азаматтық 
бастама миллионнан астам 
дауыс алса, онда Еуропалық 
Парламенттің қарауына мақұл-
данған өтініш мәртебесіне ие 
болады. 

АҚШ пен Еуропалық Одақ 
елдеріндегі қоғамдық бақылау-
дың бір түрі – азаматтық вето 
институты. Бұл рәсім рефе-
рендумда дауыс беру арқылы 

билік органдары қабылдаған 
нормативтік құқықтық актілерді 
қабылдамауға ықпал етеді. 
АҚШ-та қоғамдық бақылаудың 
бір нысаны – полиция органда-
рының қызметін бақылау. Бұл 
құқық қорғау қызметкерлерінің 
өз құқығын теріс пайдалануға 
жол бермейді. 

Онлайн-өтініш қарауда 
Өзбекстанның тәжірибесі қа-
лыптасты. 2018 жылы бұл елде 

Енді онлайн-петиция институтын дамытудың 
заңды тетігі бар. Кез келген азамат елдегі 

бастамаларға өз пікірін білдіріп, азаматтық қоғамның 
дамуына үлес қосуына мүмкіндік алды. Заңның пәрменді 
болуы адамдардың белсенділігіне тікелей байланысты. 

P.S:

Нұрлат 
БАЙГЕНЖЕ

10 мыңға тарта жылқы қырылды 
деп жатқанда бөгендер жарылып, ауыл- 
ауылымен суға батқан елді мекендерді 
жоқтап тағы қалдық. Жұт жеті аға-
йынды, апыр-ай, Жер-ана тағы қандай 
қыспаққа алар екен?! 

Жер бетінде жеті жылдық та жұт 
болған. Адал басшының арқасында одан 
да адам баласы аман өтіп, өсіп-өнген 
еді. Әлі де ел еңсесін көтерер. Алайда 
ай-күннің аманында осыншама қыспаққа 
түсуіміздің себебін іздеген жан бар ма? 

 Алдымен аштан қырылған жылқы-
ның жайын айтайын. Қыстың ауыр 

«АДАМҒА ТАБЫН, ЖЕР, ЕНДІ!» ДЕЙ БЕРМЕЙІК...
Қазақтың қай ниетіне бергенін қайдам, өткен күзде 
 далаға сыймай кетті деген сылтаумен киіктерді қан-жоса 
етті. Даланың иесі де, киесі де – ақбөкеннің қаны тамған 
жерге қыстың қиыншылығы қатты түсті. Көп ұзамай қар 
аралас жауын жауып, артынша Арқаға жұт келді. 

болатыны күздің алғашқы қарынан 
белгілі болды. Ол кезде жылқының 
қазысы қайтпаған кез. Көнекөз қарт-
тардан сұрап біліп едім, олар мұндай 
кезде жазда шөп-жемін жинап, малды 
қорада ұстайды екен. Мал санын кө-
бейтпей, жарап тұрғандарын тұқымға 
қалдырып, қалғанын сатып, пұлын 
қалтасына басып отырады екен. Келесі 
жылы мал орнына мал алады. Малсақ 
қазақтар жайылымды жер жыртатын 
тырмамен жердің тоңын ойып, қара 
жерге жем-шөп шашып та ылаждаған. 
Далада үсіп өлген жылқының жартысын 
сатып жем алдыртса, жартысы қалар 
еді ғой. Арқада суық болса табынды 
жылқыны жылы жаққа ықтырып, сол 
жақта қыстайтын да тәжірибе бар екен. 

Ер Төстік ертегісі естеріңізде болар, 
жұттан малды сақтау үшін ағалары 
ауып кетпеуші ма еді. Ертегіні ертегі 
делік, шаруаның қамын ойлаған ел бас-

шылары бір-бірін қолдап, солтүстіктен 
ызғар соққанда, оңтүстікке ықтатып 
малдың амандығы үшін бірлесе әрекет 
етуге болмады ма?! Жайлау, қыстаудың 

мәнін зерттеп, шаруаға қолданбаса, 
қазаққа мал қайдан бітеді? 

 Наурызды он күн тойладық. Бірақ 
Наурыздың басты ғұрпын ескерген жан 
болмады. Ең бастысы, ауылдардың айна-
ласындағы бөгет, каналдарды тексеріп, 
көшелердегі су ағар арықтарды тазалап, 
судың жолын ашатын еді. Сақтансаң 
сақтайды. Басшыларға қарап ауыз ашып 
отырмай, ауыл адамдары жиналып қа-
рекет етіп, етек-жеңін түгендеп отыруға 
болмас па?! Қарапайым нәрсе, ауламыз-
дағы жауған қарды да күреуге жоқпыз. Ел 
шетіндегі өзен-көлдердің жаздыгүні суы 
тартылғанда табанын тазалап,  жиегін 
көтеретін. Техника қат болса, суға мал 
жалдап, өсіп тұрған қамысты орып, 
қалғанын малдың тұяғы таптайтын еді. 
Жер-ананың жайын ойламадық. Көзі 
соқыр адамдар дәрменсіз хал кешіп, 
өз портфельдерін өздері арқаламай, 
көмекшілеріне ұстататын әкім-қараға 
сендік. Сендік те, Жерден, ата-бабаның 
табиғатпен үйлесімді ғұмыр кешу жо-
лынан бездік. Ақыры не болды?!

Айгүл УАЙС

аса адам үн қосты. Әйелдердің 
зейнет жасын 58 жасқа төмен-
детуді сұраған петиция 100 
мыңнан аса қол жинады. Әкім-
дердің отставкасын талап еткен 
петициялар да көпшіліктің 
назарын аударды. Бірақ бұлар-
дың құқықтық мәртебесі жоқ. 
Өйткені петицияны реттейтін 
заң да, ортақ сайт та болмады. 

2023 жылы 2 қазан айында 
Әкімшілік рәсімдік-процестік 
кодекстің қоғамдық бақылау 
және әкімшілік рәсімдерді 
жетілдіру мәселесі бойынша 
өзгерістер пен толықтырулар 
қаралды. Заң 2024 жылдың 4 
сәуірінде күшіне енеді. Біздің 
елде петицияны беру тәртібі осы 
заң актілеріне сай іске асады.

Сәуір айынан онлайн 
өтінішті «e-Otinish» ақпараттық 
жүйесіндегі «Петиция» модулі 
арқылы беруге болады. Бұл 
туралы Мәдениет және ақпарат 
министрлігі Жастар және отба-
сы істері комитетінің төрағасы 
Қайрат Қамбаров айтты. 

– Интернет-ресурста петиция 
орналасқаннан кейін алты ай 
ішінде адамдар қосылып, үн 
қатып, өз көзқарасын білдіруге 
құқылы. Үкімет құзыретіне 
жататын мәселелер 50 мың 
дауыс жинауы тиіс. Облыс және 
республикалық маңызы бар қала 
әкімдіктері тиісті әкімшілік- 
аумақтық бірліктің тұрғындары-
ның 1 пайыз дауысын, сондай-ақ 
осы деңгейдегі мәслихаттар 
2 пайызын қамтыған кезде 
қаралады. Петиция міндетті 
түрде қабылдануға, тіркелуге, 
есепке алынуға және қаралуға 
жатады. Өтініш тіркелгеннен 
кейін тиісті дауыс санын жинаса, 
орталық мемлекеттік органдар 
40 жұмыс күнде, әкімдіктер 
мен мәслихаттар 20 күнде жа-
уап беруі керек, – деді Қайрат 
Қамбаров. 

Орталық мемлекеттік ор-
гандар, жергілікті өкілді және 
атқарушы органдар петицияны 
қарау барысында уақытша 
комиссия немесе жұмыс тобын 
құрып, мәселені жан-жақты 
тексеріп, зерттейді. 

Адамдардың құқығына, 
бостандығына, денсаулығына, 
иманына нұқсан келтіретін 
петициялар қабылданбайды. 
Сондай-ақ елдің тұтастығына, 
қорғаныс, ұлттық қауіпсіздік 
және қоғамдық тәртіпке, мем-
лекеттік тілдің мәртебесіне, 
рақымшылық ету, төтенше 
жағдайлер шеңберінде қабыл-
данған шешімге байланысты 
өтініш және тағы басқасы қа-
ралмайды.

Mening fikrim деп аталатын 
портал іске қосылды. Порталға 
ұжымдық өтініш түскен сәттен 
оның заңдылығы тексеріледі. 
Азаматтардың мәселесіне Пар-
ламент назар салуы үшін пе-
тицияға кемінде 10 мың адам 
қол қоюы керек. Екі жыл ішінде 
Өзбекстанның заң шығарушы 
органы 7 петицияны қарады.

ҚАЗАҚСТАНДАҒЫ
ПЕТИЦИЯ ҚОЗҒАЛЫСЫ

Қазақ қоғамына петиция 
ұғымы жат емес. Әсіресе ХХ 
ғасырдың басында қолданыста 
болды. 1902-1907 жылы қазақ 
халқын христиан дініне енгізуді 
тоқтатуды, оқу орнын құруда 
тиісті жағдай қалыптастыруды 
талап еткен петициялар Ре-
сейдің орталық органдарына 
көп жолданды. Соның ішінде 
адамдарды көп қамтығаны 
«Қарқаралы петициясы» еді. 
1905 жылы Ресей патшасы II 
Николайға жолданған өтініште 
сот ісін қазақ тілінде жүргізу, 
отаршыл аппарат шенеунік-
терін қысқарту, жоғары билік 
органдары мен Мемлекеттік 
Думаға қазақ депутаттарын 
сайлауға қатыстыруды сұрады.

Бұған дейін petitions.kz, 
otinish.kz, onlinepetition.kz, drfl.
kz және тағы басқа сайттарда 
биліктің назарына түрлі тақы-

рыпта петиция жарияланды. 
Павлодар мен Петропавл қа-
ласының атауын қазақшалау 
туралы петицияға 50 мыңнан 

АДАМДАРДЫҢ ҚҰҚЫҒЫНА, БОСТАН-
ДЫҒЫНА, ДЕНСАУЛЫҒЫНА, ИМАНЫ-
НА НҰҚСАН КЕЛТІРЕТІН ПЕТИЦИЯ-
ЛАР ҚАБЫЛДАНБАЙДЫ. СОНДАЙ-АҚ 
ЕЛДІҢ ТҰТАСТЫҒЫНА, ҚОРҒАНЫС, 
ҰЛТТЫҚ ҚАУІПСІЗДІК ЖӘНЕ ҚОҒАМ-
ДЫҚ ТӘРТІПКЕ, МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛ-
ДІҢ МӘРТЕБЕСІНЕ, РАҚЫМШЫЛЫҚ 
ЕТУ, ТӨТЕНШЕ ЖАҒДАЙЛЕР ШЕҢ-
БЕРІНДЕ ҚАБЫЛДАНҒАН ШЕШІМГЕ 
БАЙЛАНЫС ТЫ ӨТІНІШ ЖӘНЕ ТАҒЫ 
БАСҚАСЫ ҚАРАЛМАЙДЫ

ПЕТИЦИЯ
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А�мола облысы 
�ор �алжын ауданы 
�оржынк�л ауылында 
1924 жылды 1 с�уірінде 
д	ниеге келген ардагер 
�мірлік жолында та�дыр-
ды �илы со�па�тарына 
�арсы т�р�ан жан еді. 
�кесі Жанахмет ж�т-
ты н�убетінен �айтыс 
болып, 	йдегі Злиха ана 
балалармен жал�ыз �а-
лады. Арада бір-екі жыл 
�тіп, елде 3 миллион�а 
жуы� халы� �ырылып, 
артынша Злиха ана екі 
�ызымен бірге к�з ж�ма-
ды. Ал Орын есімді бір 
�ызы із-т	ссіз жо�алып 
кетеді. Жападан-жал�ыз 
�ал�ан Ашубасарды ме-
йірімді жандарды бірі 
�ор�алжында�ы балалар 
	йіне апарады. Кейін 
1936 жылы жа�ындары 
�з панасына алып, екі 
жылдан со 14 жасар 
жеткіншек Степняк 
�аласына аттанады, 
сол жерде білім алады. 
Орталы�та�ы �арса�пай 
кентінде ж�мыс�а ор-
наласып, 1942 жылы 
�ызыл армияны �скері 
�атарына ша�ырыла-
ды. 1946 жыл�а дейін 
М�скеу мен Ленинград 
�алаларын к	зету бо-
йынша КСРО ішкі �скер-
леріні бірінші арнайы 
батальоны �атарында 
�ызмет етеді. Ардагер 
со�ыста�ы ерлігі 	шін 

2000 жылы �аза�стан 
Жастар ода�ы сыйлы�ыны, 
2002 жылы шы�армашыл 
жастарды халы�аралы� 
«Шабыт» фестиваліні 
лауреаты ата�тарына ие 
болып, оркестрге 2003 
жылы �кімет �аулысымен 
«А�жауын» мемлекеттік 
камералы� оркестрі ата�ы 
берілді.

�азіргі уа�ытта оркестр 
��рамында 30-дан астам 
�нерлі жас, халы�аралы�, 
республикалы� конкурстар-
ды лауреаттары жемісті 
ебек етіп, халы� �нерін 
насихаттауда. Оркестрді 
��рамында�ы м�дениет 
�айраткерлері к�сіби орын-
даушылы� шеберлігін одан 
�рі к�теріп, жетілдіре т	-
суде ж�не репертуарларын 
байытуда тынымсыз ебек 
етуде.

«А�жауын» камералы� 
оркестріні репертуары 
�нер �жымыны негізін 
�алаушы, к�ркемдік жетек-
шісі, к�рнекті к	йші-ком-
позитор, �аза�станны 
ебек сіірген �ртісі, Абай 
атында�ы Мемлекеттік 
сыйлы�ты лауреаты Секен 
Т�рысбекті авторлы� к	й-
лерін ж�не �р �ірдегі к	й-
шілік д�ст	рді к	йлерін, 
классикалы� шы�армалар-
ды �амтиды. Оркестрді 
шы�армашылы� жа�ынан 
�зіндік ерекшелігі – ша�ын 
камералы� ��рамда �зге 
оркестрлерді репертуар-
ларын �айталамау.

Секен Т�рысбекті 
к	йлері – бір-бір тарих. 
М�селен, «Ару ана» к	йі 
�йгілі жазушы Шы�ыс 
Айтматовты «Боранды 

«Ақжауын» бастапқыда ұлттық ансамбль болып 
құрылды. Оның тарихы 1997 жылдан бастала-
ды. Құрылғаннан бастап аз уақыт ішінде рес-
публикадағы ең алдыңғы қатарлы ұжымдар 
санатынан көрінді. Жапония, Қытай, Моңғолия, 
Франция, Германия, Украина сынды елдерде 
гастрольдік сапарда болып, ең үздік сахналар-
да өнер көрсетті.

«А�ЖАУЫН»
Ж�НЕ СЕКЕН 

Аманғали 
ҚАЛЖАНОВ

2000 жылы 
Қазақстан 
Жастар одағы 
сыйлығының, 
2002 жылы 
шығармашыл 
жастардың 
халықара-
лық «Шабыт» 
фестивалінің 
лауреаты 
атақтарына 
ие болып, ор-
кестрге 2003 
жылы Үкімет 
қаулысымен 
«Ақжауын» 
мемлекеттік 
камералық 
оркестрі 
атағы берілді

ЕРЛІГІ 
М��ГІЛІК ЕСТЕ

Биыл Ұлы Отан соғысының ардагері, 
Ішкі істер министрлігінің құрметті 
зейнеткері Ашубасар Жанахметов көзі 
тірісінде 100 жасқа толар еді. Майдан-
гердің өшпес ерлігі, қайсарлығы мен 
батырлығы есімізде мәңгілік сақталады.

бір�атар марапат�а ие 
бол�ан. 1947 жылы А�-
мола �аласы Ішкі істер 
бас�армасыны сапында 
инспектор, а�а инспек-
тор, іздестіру б�лімі бас-
ты�ыны орынбасары 
болып, артынша зейнет 
демалысына шы�ады.

�о�ам мен отбасыны 
игілігі 	шін �ажымас 
ебекті ерен 	лгісін, 
сондай-а� даналы� пен 
�ділдікті бейнесін к�рсе-
те білген Ашубасар Жан-
ахметовті жа�ындары, 
жора-жолдастары ма�-
танышпен еске алады. 
Б	гінде артынан ерген 
8 баласы, 11 немересі, 2 
ш�бересі мен 2 ш�пшегі 
	шін арда�ты �ке, бол-
мысы �атал бол�анмен, 
мінезі ж�мса� ата, �мір 
жолы �негеге толы аза-
мат ретіндегі бейнесі 
биікте �ала бермек.

Салтанат
ЖАНАХМЕТОВА,

�ызы

Астана �аласыны «Алматы» ауданы – 1 лот, «Бай�оныр» 
ауданы – 2 лот, «Есіл» ауданы – 3 лот, «Н�ра» ауданы – 4 лот, 
«Сарыар�а» ауданы – 5 лот бойынша т�р�ындардан �атты 
т�рмысты� �алды�тарды жинауды ж�не тасымалдауды 
ж�зеге асыратын �атты т�рмысты� �алды�тар нары�ыны 
�атысушыларын ай�ындау бойынша конкурс жариялау

«Астана �аласыны �орша�ан ортаны �ор�ау ж�не 
таби�атты пайдалану бас�армасы» ММ Астана �аласыны 
«Алматы» ауданы – 1 лот, «Бай�оныр» ауданы – 2 лот, «Есіл» 
ауданы – 3 лот, «Н�ра» ауданы – 4 лот, «Сарыар�а» ауданы – 5 
лот бойынша т�р�ындардан �атты т�рмысты� �алды�тарды 
жинауды ж�не тасымалдауды ж	зеге асыратын �атты т�р-
мысты� �алды�тар нары�ыны �атысушыларын ай�ындау 
бойынша конкурсты жариялайды.

�йымдастырушы: «Астана �аласыны �орша�ан ортаны 
�ор�ау ж�не таби�атты пайдалану 
бас�армасы» ММ

Орналас�ан жері: Астана �аласы, Сарыар�а да�ылы, 13
Байланыс телефоны: 8 (7172) 55-75-12, uoosip@astana.kz 
Конкурсты� 
комиссияны хатшысы:

Райхан Олжабай�ызы Са�ынтаева – 
«Астана �аласыны �орша�ан ортаны 
�ор�ау ж�не таби�атты пайдалану 
бас�армасы» ММ �кімшілік б�лімні 
басшысы

�тінімдерді �абылдау 
мекенжайы:

�аза�стан Республикасы, 010000, 
Астана �., Сарыар�а да�ылы, 13, 
4-�абат, 415-кабинет

�тінімдерді беру мерзімі: 2024 жыл�ы «15» с�уірден 2024 жыл�ы 
«06» мамыр�а дейін

Ж�мыс кестесі: д	йсенбі-ж�ма 8:30-дан 18:00-ге дейін, 
т	скі 	зіліс 13:00-ден 14:30-�а дейін

�тінімдерді беруді 
басталу к�ні:

2024 жыл�ы «15» с�уір

�тінімдерді беруді 
ая�талу к�ні:

2024 жыл�ы «06» мамыр, са�ат 09:00

К�рсетілген мерзім �ткеннен кейін келіп т	скен �тінімдер 
�абылданбайтынын атап �теміз.

�тінімдер �атты т�рмысты� �алды�тарды жинауды ж�не 
тасымалдауды ж	зеге асыратын к�сіпкерлік субъектілерінен 
(дара к�сіпкерлерден немесе зады т�л�алардан) �абылданады.

�леуетті �атысушы конкурс�а �атысу�а �тінімді конвертте 
м�рлейді, оны бет жа�ында �леуетті �атысушыны толы� 
атауы ж�не пошталы� мекенжайы (егер ол «кеш» деп жария-
ланса, конкурс�а �атысу�а �тінімді ашылма�ан т	рде �айтару 
ма�сатында), конкурсты �йымдастырушыны толы� атауы мен 
пошталы� мекенжайы, конкурсты атауы, «_______» ауданы, 
№___ лот, сондай-а� мынадай мазм�нда�ы м�тін: «Астана 
�аласы «______» ауданыны аума�ынан �атты т�рмысты� 
�алды�тарды жинауды ж�не тасымалдауды ж	зеге асыратын 
�атты т�рмысты� �алды�тар нары�ыны �атысушыларын 
ай�ындау бойынша конкурс» ж�не «2024 жыл�ы 6 мамыр 
са�ат 11:00-ге дейін ашпаыз» деп к�рсетілуі тиіс.

Конкурс�а �атысу�а �тінімді �леуетті �атысушылар немесе 
оларды у�кілетті �кілдері конкурсты �йымдастырушы�а «06» 
мамыр айыны са�ат 09:00-ге дейін �ос�анда, �олма-�ол 
немесе мына мекенжай бойынша: �аза�стан Республикасы 
010000, Астана �., Сарыар�а да�ылы, 13, 4-�абат, 415-кабинет, 
конкурсты� комиссияны хатшысы Райхан Олжабай�ызы 
Са�ынтаева, тапсырысты пошта байланысын пайдалана 
отырып �сынады.

Конкурсты� ��жаттаманы Астана �аласы �кімдігіні ресми 
сайтынан ж	ктеуге болады: https://www.gov.kz/memleket/
entities/astana?lang=kk («��жаттар» б�лімі) немесе �аза�стан 
Республикасы, 010000, Астана �., Сарыар�а да�ылы, 13, 
4-�абат, 415-кабинет мекенжайы бойынша �олма-�ол алу�а 
болады (�зімен бірге флэш-жина�та�ыш болуы керек).

бекет» романы �серімен 
жазылды. Б�л туындыны 
к	й-портрет деп атаса� 
болады. Осы �атарда атап 
�туге лайы� «Ж�матай» 
дейтін к	йі де бар. Атал-
мыш шы�арма жыр �а�аны 
– Ж�матай Жа�ыпбаев�а 
арнал�ан. «А�аны алды 
– а� жайлау» дейміз. Сол 
сия�ты Секен Т�рысбекті 
а�аларына арнал�ан «А� 
жайлау», к�рнекті а�ын 
Олжас С	лейменов ��р-
метіне жазыл�ан «Жаз�ы 
�ар» атты к	йлері бар.

�сіресе «Бесік» к	йі-
ні немесе шы�арманы 
екінші атауы «Балауса-
ны» тарихы �ызы�. Ау-
малы-т�кпелі жылдары, 
Секенні �кесі К�рім бесікте 
уілдеп жат�анда б�л �улет 
шекара ас�ан. А�ыры ба-
ласы Секен сол бесікпен 
кері оралды. Б�л к	й сол 
та�дырдан, �з �улеті, �зіні 
басынан �ткен о�и�адан 
сыр шертеді.

�рине, халы� арасында 
ке танымал, ж�рт с	й-
сініп тыдайтын «К�іл 
тол�ыны» ж�не «А� жа-
уын» к	йлері туралы айт-
пай кетпеуге болмайды. 

Ал�аш�ысы автор Анар мен 
Жанар атты �ос перзентінен 
айырыл�анда жазылды. 
К	йші-композиторды 
�зіні «�асіреттен �асиетті 
�нер туады» деп айтаты-
ны бар. Жапон хал�ы осы 
«К�іл тол�ыны» к	йін �з 
�асіретіндей �абылдайды. 
Б�л к	йді естігенде, Хиро-
сима мен Нагасаки �асіреті 
есіне т	седі. Оны себебі 
кезінде «К�іл тол�ыны» 
атом жарылысына арнал�ан 
деп хабарлан�ан. Ал «А� 
жауын» �о�амда�ы �ай-
шылы�тарды шаю 	шін 
жазыл�ан. Осы к	й �ы-
тайда�ы телеарналарды 
бірінен ауа райы болжамы 
айтыл�анда ойнатылады.

Секен Т�рысбек аса 
к�рнекті а�ын Ма�жан 
Ж�мабаевты «Батыр Баян» 
дастаны желісімен белгілі 
режиссер Сламбек Т�уекел 
т	сірген, поэзиялы� шы�ар-
ма аттас к�ркем фильмді 
музыкамен к�ркемдеді. 
Соны ішінде шо�ты�ы 
биік туындыны бірі – «Да-
рабоз» к	йі.

«А�жауын» камералы� 
оркестрі репертуарында 
к	й атасы – ��рман�азы-

ны, к	й анасы – Дина 
Н�рпейісованы туынды-
лары, халы� к	йі «Б�л�ын 
сусар», Кетб��аны «А�са� 
��лан», М	кейді «�ос-
бас�ан �оыр», Т�ттімбет-
ті «Бес т�ре», Жант�рені 
«Шал�ыма», Т�леген Мом-
бековті «Салтанат» к	йлері 
де бар. Осы со�ы атал�ан 
к	йді Секен Т�рысбек автор 
�олынан алды. Оркестр 
Монтиді «Чардаш», Карл 
Дженкинсті «Палладио», 
Уильямны «Виктория» 
сынды �лемдік классикалы� 
туындыларды да орын-
дайды. Жалпы «А�жауын» 
репертуарына 200-ге жуы� 
�н мен к	й енген.

Секен Т�рысбек – бірне-
ше танымал �нні авторы. 
�ндеріні біразы к�рнекті 
а�ын, Мемлекеттік сый-
лы�ты лауреаты Несіпбек 
Айт�лымен шы�армашылы� 
бірлестікте ту�ан. Секен 
Т�рысбек �лы Абайды 
«Мен бір ж�мба� адаммын» 
�леіне де �н жазды. К	й-
ші-композитор к�рнекті 
а�ын, Мемлекеттік сый-
лы�ты лауреаты �лы�бек 
Есд�улетті �ледеріне де 
�н жазды.

�лтты� бюро статисти-
касыны жыл сайын�ы есебі 
бойынша 2023 жылды ба-
сында елімізде �аза�тарды 
	лесі 70,65 пайыз�а жетіп, 
бас �ала �лтымыз 	лесі 80 
пайыздан (81,09%) ас�ан 
бес �ірді �атарына кір-
генмен, Астанада аралас 
тілді мектептер жыл сайын 
к�бейіп келеді. �йткені 
елімізде о�ыту тілі ата-ана-
ларды �алауына �арай 
ай�ындалатынды�тан, орыс 
тілін �з ана тілінен арты� 
к�ретін ж�не «орыс тілін біл-
месе жан ба�а алмайды» деп 
білетін �аза�тар баласын 
орыс тілді немесе аралас тіл-

айтпайын-ақ деп едім...

Қалиакбар 
ҮСЕМХАНҰЛЫ

КІНƏ КІМДЕ?
Жақында БАҚ беттерінде тараған «Астанадағы 66 жекеменшік 
мектептің басым көпшілігі аралас тілді болса, 5-еуі қазақ тілді, 
15-і орыс тілінде оқытады» деген ақпарат жұртты біраз шулатты. 
Мұның басты себебі неде? Халық өзі кінәлі ме, әлде бұл билік-
тің мемлекеттік тілге немқұрайды қарағанының көрінісі ме?

ді мектептерге с	йрегенін 
�ояр емес. «�аза� тіліні 
еш�андай келешегі жо�» 
деп т	сінетін олар �аза� 
тілді мектептерді де аралас 
мектепке айналдыру�а к�п 
�рекет жасайды. Соны 
салдарынан �аза�станда 

аралас мектептерді саны 
артып барады. М�селен, 
2016 жылы 2045, 2017 
жылы 2037, 2018 жылы 
2046, 2019 жылы 2054, 2020 
жылы 2043, 2021 жылы 
2047 аралас мектеп болса, 
2022 жылы б�л к�рсеткіш 

2778-ге бір-а� �ар�ы�ан. 
2010 жылы �аза�станда�ы 
мектептерді 68,5 пайы-
зы �аза� тілді болса, 2020 
жылы б�л к�рсеткіш 51,2 
пайыз�а дейін ��лдыра�ан.

Аралас мектептерді 
біртіндеп азаюды орнына 
�айта к�беюі – мемлекеттік 
тілді болаша�ына деген 
сенімні азая баста�аныны 
к�рінісі. Сондай-а� «Аралас 
мектеп – отарлы� саясат-
ты классикалы� т	рі» деп 
Мекемтас Мыр захмет�лы 
айт�андай, �анымыз�а 
�тіп кеткен ��лды� сана да 
халы�ты со�ан итермелеп 
отыр. Б�л арада мектепті, 
ата-ананы кін�ла�аннан 
ештее �згермейді. �йт-
кені мемлекет �рпа�ты 
�аза�ша о�у�а ынталанды-
рып отыр�ан жо�. Себебі 
елімізде �аза� тілінде о�ыса, 
мемлекеттік тілді �анша 
жетік білсе де, орыс тілін 
игермесе, министр, �кім, 
депутат бола алмайды, 

д�рыс ж�мыс таба алмай-
ды. Керісінше, �аза� тілін 
білмесе де, министр немесе 
�кім бола алады. Осыны 
к�ріп-біліп отыр�ан халы� 
баласын орыс мектепке 
немесе аралас мектепке 
с	йремей �айтеді?! Олар 
неге керек емес тілде ба-
ласын о�ытып, �рпа�ын 
�инайды? �аза� тілінде 
білім беретін мектептерді 
орыс тілді мектептерден о�у 
сапасы т�мен деген – бос 
с�з. �азір к�птеген ата-ана 
�аза� тілін керек емес тіл 
деп санайды. Тіпті �аза� 
тілді мектепті баласы 
«ма�ан �аза� тілі не 	шін 
керек?» дейтін халге жеттік. 
Демек, аралас мектепті 
к�беюіні астарында �лт-
ты� идеологияны жо�ы 
мен мемлекеттік тіл сая-
сатыны �лсіздігі жатыр. 
Билік мемлекеттік тілге 
м�н бермей, �аза� тілін 
�астерлемей, аралас мектеп 
те азаймайды.
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МУЗЕЙ 
МЕРЕЙТОЙЫНА 
КӨРМЕ ҰСЫНДЫ

Ұлттық музейдің 10 жылдығына орай «Дала 
кескіндемесі: рәміздер, бояулар, бейнелер» 
көрмесі өтіп жатыр.

К�рме экспозициясына жалпы 
саны 200-ге жуы
 кескіндемелік 
шы�арма 
ойыл�ан. Оларды� 
арасында �білхан �астеев, 
�уб�кір Ысмайылов, Орал Та�-
сы
баев, Салахитдин Айтбаев, 
�кі �жиев, Айша �алымбаева, 
Г�лфайруз Ысмайылова, Камиль 
Муллашев, Амандос А
анаев, 
Ерболат Т�лепбай, Алпысбай 
�азы��лов, А�ымсалы Д�зел-

ханов ж�не та�ы бас
а к�п-
теген 
аза
станды
 танымал 

ыл
алам шеберлеріні� тамаша 
туындылары бар. К�рме «�аза
 
кескіндемесіндегі тарихи сюжет-
тер», «Таби�ат бейнелер – алуан 
т�рлі пейзажды
 мотивтер», 
«�аза
стан �неріндегі суретші 
�йелдер», «�азіргі заман�ы �нер 
– жа�а есімдер» сия
ты та
ы-
рыпты
 айма
тар�а б�лінген.

К�рермен назарына �здік 
к�ркемсурет туындылары, го-
белендермен 
атар, д�ст�рлі 

ол�нер, зергерлік ж�не то
ы-
машылы
 �нер б�йымдары, 
музыкалы
 аспаптар �сынылды. 
Экспозицияда�ы туындыларды� 
басым б�лігі ал�аш рет к�рмеге 
шы�арылды. Музей 
орында 
са
тал�ан б�л 
�нды ж�дігер-
лерді� бір
атарына к�рделі 

Дайындаған Ғалым ҚОЖАБЕКОВ

ШИРЕК ҒАСЫР САХНАДА
Биыл Еркеғали Рахмадиев атындағы Мемлекеттік академиялық филармонияның симфония-
лық оркестрінің құрылғанына 25 жыл толып отыр. Өнер ұжымы мерейтойына орай «Бізге 25» 
концерттік бағдарламасын ұсынды. Кеште шақырылған солист ретінде болгар скрипкашысы 
Павел Минев өнер көрсетті.

Елорданы� жетекші к�сіби 
�жымыны� бірі – Е.Рахмадиев 
атында�ы Мемлекеттік ака-
демиялы
 филармонияны� 
симфониялы
 оркестрі 1999 
жылы 
�рылды. Оркестрді� 
к�ркемдік жетекшісі ж�не 
негізін 
алаушы – �аза
стан-
ны� е�бек сі�ірген 
айраткері 
Абзал М�хитдин. Бас дирижер 
– «Дарын» мемлекеттік жастар 
сыйлы�ыны� лауреаты �ал
а-
ман Д�йсембаев.

�нер �жымы �аза
стан 

алаларында концерттік ж�не 
гастрольдік 
ызметті белсенді 
ж�ргізеді, сондай-а
 Италия, 
Германия, Франция, Грекия, 
Египет ж�не т. б. елдердегі 
халы
аралы
 фестивальдарда 
с�тті �нер к�рсетті.

Осы жылдар ішінде оркестр 
отанды
 дирижерлер �анат 
Ахметов, �кім М�хатжанов, 
Ерлан Ба
тыгерей, Берік Батыр-
хан, Ернар Н�ртазин, Абзал 
М�хитдиновті� жетекшілігімен 
к�птеген классикалы
 музыка 
концерттерін �ткізді. Бір
атар 
жоба к�рнекті музыканттар – 
танымал тенор Пласидо Домин-
го (Италия), Такаши Шимицу 
(Жапония), Глория Компанер 
(Италия), Ахмед Агади, Сергей 
Кравченко, Максим Федотов, 

Денис Мацуев (Ресей), Фредди 
Кемпф (�лыбритания), Фран-
ческо Калеро (Испания), Фран-
суа Чаплин ж�не Давид Бисмут 
(Франция), Армен Бабаханян 
(Армения) 
атысуымен ж�зеге 
асты. Оркестрмен �аза
стан-

ны� к�рнекті музыканттары 
Бибіг�л Т�легенова, Айман 
 М�са
ожаева, Ж�ния �уб�кіро-
ва, Н�ржамал �сенбаева, Майра 
М�хамед
ызы, Марат Бисен-
�алиев, �мір Тебенихин, Ержан 
К�лібаев �нер к�рсетті.

Симфониялы
 оркестрге 
Саулюс Сондецкис (Латвия), 
Кшиштоф Пендерецкий (Поль-
ша), Владимир Ашкенази, 
Стефанос Циалес, Анастасиос 

Паппас (Греция), Филипп Юи 
(Франция), Кристиан Делисо 
(Италия), Беньямин Юсупов, 
Ваг Папян (Израиль), Габор 
Холлерунг (Венгрия), Юн Ки-Ён 
(О�т�стік Корея), Маурицио 
Чампи (Италия), Хироаки 

Уэба (Жапония) сынды ата
ты 
шетелдік дирижерлер дири-
жерлік етті.

Оркестр репертуарында 
П.Чайковский, В.А.Моцарт, 
Н.Паганини, Н.Римский-Кор-
саков сынды �лемдік классик 
композиторлары мен отанды
 
композиторларды� шы�арма-
лары енген.

Болгар скрипкашысы Павел 
Минев туралы «Российская га-

зета», «Голос Америки», «Grazia» 
журналы (Италия), т. б. �лемдегі 
жетекші баспас�з 
�ралдарында 
«�азіргі заман�ы Паганини» 
деп жазылды. �лемдегі �йгілі 
залдарда е� танымал оркестрлер 
ж�не музыканттармен бірге 
�нер к�рсетті. Атап айт
анда, 
Карнеги-холлда, Columbia Artists 
Management Hall-да, М�скеу 
консерваториясыны� �лкен 
залында, Берлин филармониясы 
ж�не Санкт-Петербург филар-
мониясыны� �лкен залында 
�нерін паш етті.

Павел Минев – Италия, Ресей, 
Болгария, Чехияда�ы беделді 
халы
аралы
 бай
ауларды�, 
сондай-а
 Польшада�ы Г.Веняв-
ский атында�ы халы
аралы
 
фестивальді� бірінші сыйлы�ы-
ны� лауреаты. Музыкантты� 
аудиожазбалары А�Ш, Еуропа, 
Ресейде шы
ты. Павел Минев 
Great Artists Musical World атты 
к�рнекті музыканттарды� 
�лемдік «топ-тізіміне» кіреді.

Ерке�али Рахмадиев атын-
да�ы Мемлекеттік академиялы
 
филармонияны� симфониялы
 
оркестрі мерейтойы аясында 19 
с�уір к�ні де концерт �ткізеді. 
Онда солист болып Зарина 
А
аева (фортепиано) �нер 
к�рсетеді.

«ASTANA TIGERS» – 
ЕЛ ЧЕМПИОНЫ

Баскетболдан ерлер арасындағы жоғарғы 
лиганың жүлдегерлері анықталды. Елорда-
ның «Astanа Tigers» командасы Қазақстан 
чемпионы атанды.

Ел біріншілігіні� со��ы 
шешуші турында 8 команда 
жарыс
а т�сті. �пай саны бо-
йынша Астана командасымен 
бірге «Шымкент» команда-
лары чемпионды

а талас-
ты. Тартысты ойындарды� 

н�тижесінде «Astana Tigers» 
командасы 51 �паймен чем-
пион атанды. Ал «Шымкент» 
командасы 50 �паймен к�міс 
ж�лдеге 
ол созды. �ола ж�л-
дені Т�ркістан облысыны� 
«Т�ран» командасы иеленді.

РИЗАБЕК – 
КҮМІС ЖҮЛДЕГЕР

Еркін күрестен әлем чемпионы Ризабек 
Айтмұхан екінші мәрте Азия чемпионаты-
ның күміс жүлдегері атанды.

�лтты
 Олимпиада коми-
тетіні� хабарлауынша, 97 
келі салма

а ауыс
ан 
аза
 
балуаны осы салма
та�ы 
�лем чемпионы, Бахрейн 
еліні� атынан сын�а т�скен 
да�ыстанды
 балуан Ахмед 

Тажудинов
а финалда есе 
жіберді. Б�гінгі та�да Аста-
нада жатты�атын Ризабек 
Айтм�хан 92 келі салма
та 
�лем чемпионы бол�ан еді. Ал 

азір олимпиадалы
 салма
та, 
я�ни 97 келіде к�ресіп ж�р.


алпына келтіру ж�мыстары 
ж�ргізілді.

Экспозицияны� ашылуында 
Ба
ыт �айырбековті� «Су жолы» 
деректі фильмі �сынылды. �обыз, 
домбыра �німен к�ркемделген 
фильмде �аза
стан таби�аты 
к�рсетіліп, режиссер �ле�дері 
де о
ылады.

К�рме осы жылды� 31 шіл-
десіне дейін жал�асады.
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